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U parkovacích automatů 
můžete platit „smskou“
Od 1. října už nebudete muset �
u parkovacích automatů v Havlíčko-
vě Brodě hledat mince na zaplacení 
parkovacího poplatku. Mimořádná 
rada města, která proběhla ještě 
po skončení jednání zastupitelstva �
21. 9., schválila smlouvu s firmou 
Erika, která nabízí tuto službu �
z mobilních sítí všech operátorů.  
Smlouva umožňuje řidičům hra-
dit parkovné pomocí placených 
SMS zpráv. Na určené mobilní čís-
lo zašlete jednoduše SMS zprávu �
v daném tvaru, přes internet 
bude informována městská policie �
a i když auto nebude mít za sklem 
lístek z „parkomatu“, budete mít 
zaplaceno. „Je to další dobrá služba 
pro řidiče, která zjednoduší parko-
vání,“ komentoval rozhodnutí rady 
místostarosta Čeněk Jůzl. U auto-
matů budou vyvěšeny nové poky-
ny informující o způsobu, jakým 
použít SMS služby a s příslušným 
telefonním číslem. Výhodou může 
být tento způsob i při jednání, kte-
ré se protahuje. „V takovém přípa-
dě pošlete SMS a připlatíte si další 
dobu parkování, aniž byste museli�
z místa jednání odcházet,“ dodal 
Čeněk Jůzl.� S.�Pátková

Den bez aut si užily nejvíce děti
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Město známe i neznáme

V letošním roce si připomínáme 20 let od tzv. 
sametové revoluce, která ukončila téměř dvaačty-
řicetiletou vládu jedné strany v naší zemi. Dvacet 
let není dlouhá doba a mohlo by se zdát, že až na 
nejmladší generaci všichni onu dobu pamatuje-
me a není potřeba ji připomínat či o ní psát his-
torické články, studie anebo dokonce celé knihy. 
Paměť lidská je však vrtkavá a někdy stačí jen pár 
minut, abychom zapomněli na to, co jsme chtěli, 
a jen pár dnů a měsíců, abychom zapomněli, co 
se před naším zrakem událo. (Natož abychom si 
pamatovali to, co jsme ani na vlastní oči nevidě-
li). Možná proto neuškodí připomenout si, co se �
v onu pohnutou dobu dělo v Havlíčkově Brodě, �
a to nejen během listopadu 1989, ale i během 
měsíců předcházejících a následujících. 
Již rok 1988 a 1989 byl poznamenán jistým napě-
tím ve společnosti, kritické hlasy vůči komunistic-
ké vládě se staly zvučnějšími, vzrostl počet iniciativ �
a organizací, které vystupovaly proti totalitě a stále 
trvajícím represím a cenzuře. Většina nezávislých 
iniciativ se soustředila v hlavním městě, výjimeč-
ně však vznikala nekomunistická občanská hnutí �
i mimo Prahu. Právě v Havlíčkově Brodě se vytvo-
řilo jedno z nejdůležitějších mimopražských mlá-
dežnických sdružení, které si dalo do názvu jméno 
demokraticky smýšlejícího a celý život proti hlou-
posti a totalitě bojujícího Karla Havlíčka Borovské-
ho. Havlíčkova mládež vznikla 20. listopadu 1988 
a kromě odkazu Havlíčkova se nechala inspirovat 
největším pacifistickým mládežnickým sdružením 
u nás – Nezávislým mírovým sdružením. V žádosti 
o úřední registraci, podané v lednu 1989, se uvádě-
lo: „Formou pracovních brigád, ekologických akcí, 
společenských akcí a pořádáním kulturních pořa-
dů chceme bojovat zejména proti nudě a nezájmu 
o cokoliv, který se u nás nebývale rozrostl.“ Ihned 
po podání žádosti se StB jala prověřit cíle sdružení, 
uznávala sice, že vytčený program Havlíčkovy mlá-
deže se nezdá být škodlivý společenskému zřízení, 
nelíbili se jí však lidé, kteří Havlíčkovu mládež vedli: 
„Jedná se o volné sdružení cca 35 lidí, kterým není 
lhostejný způsob života mladých v Havlíčkově Bro-
dě, upozorňuje na chyby a přehmaty v oblasti kul-
turní politiky na okrese, apeluje na právo svobody 
slova a tisku [...]. Uvedená nově vzniklá iniciativa 

nemá organizační charakter a je prezentována tře-
mi negativně zpolitizovanými přívrženci underg-
roundu (Pavel Šimon, Petr Novotný, Petr Hrabalík) 
a aktivistou Nezávislého mírového sdružení v Praze 
Martinem Šmídem.“ O Havlíčkově mládeži vedla 
StB záznamy a vyslýchala některé její členy (Pavla 
Šimona a výtvarníka Jaroslava Müchelfeita). Hav-
líčkova mládež byla první iniciativou, která orga-
nizovala na Havlíčkobrodsku větší protestní akce. �
U příležitosti výročí úmrtí Karla Havlíčka Borovské-
ho uspořádala 29. července 1989 pochod z Havlíč-
kova Brodu do Havlíčkovy Borové, jehož se zúčast-
nilo přes sto lidí. Podle policejní zprávy byla mezi 
nimi „rozšiřována [...] anketa k problémům odmít-
nutí vojenské služby z důvodu svědomí a zavede-
ní náhradní vojenské služby, stručná informace �
o K. Havlíčkovi a všeobecná deklarace lidských 
práv.“ Po příchodu do Havlíčkovy Borové byly „čte-
ny některé Havlíčkovy epigramy týkající se rakous-
ké vlády a provedeno seznámení s hlavními cíli 
Havlíčkovy mládeže“, mezi něž patřil mj. boj proti 
dosavadnímu zprofanování osobnosti Karla Hav-
líčka.
Havlíčkova mládež pomáhala při zakládání Občan-
ského fóra v Havlíčkově Brodě a při organizování 
protestních akcí v listopadu a prosinci 1989. Jak 
probíhala sametová zima v našem městě? 17. lis-
topadu se na náměstí nic nedělo. První protestní 
shromáždění se začala scházet od 20. listopadu. �
V pátek 24. 11. se ve večerních hodinách na sekre-
tariátu Čs. strany socialistické v Domě 5. května 
poprvé sešel přípravný výbor OF. Po shromáždění 
občanů na náměstí Československé lidové armády 
(dnes Havlíčkovo náměstí) dne 25. 11. bylo v Klubu 
mládeže založeno Občanské fórum a jeho předsta-
vitelé si vytkli následující cíle: 
• Podporujeme generální stávku 27. 11.
• Pokládáme za samozřejmé, že ke všem dalším 
požadavkům pražského OF zaujmeme vlastní sta-
novisko
• Svoji činnost chceme zaměřit především na tyto 
oblasti: společenskopolitickou, ekonomickou, 
zdravotnickou, bytovou, sociálně kulturní, výchov-
ně vzdělávací, ekologickou
• Svá stanoviska a návrhy budeme zveřejňovat
Za krátkou dobu se na stranu Občanského fóra 

přidaly stovky lidí. Gene-
rální stávky na podpo-
ru požadavků studentů �
a Občanského fóra se 27. 
listopadu zúčastnilo sedm 
až osm tisíc lidí na náměstí 
a asi dva tisíce lidí na praco-
vištích. Další akce na sebe 
nenechaly dlouho čekat. 
7. prosince se na náměstí 
opět sešly davy, tentokrát 
převážně mladých lidí. 
Asi 1500 studentů, učňů 
a přihlížejících občanů 
spojilo své ruce do řetězu, 
který šel z centra okolo 
gymnázia, ekonomky a ZŠ �

V Sadech, zpět přes náměstí a kolem Klubu mlá-
deže. Hned za dva dny se občané města shromáž-
dili opět na náměstí při příležitosti Dne lidských 
práv. S postupujícím jednáním pražského OF se 
upevňovala pozice fóra i v Brodě a další vývoj de 
facto kopíroval celostátní události. V Praze rezigno-
vala vláda a prezident, v Havlíčkově Brodě rezigno-
vala rada Městského národního výboru. 8. února 
1990 byla městská rada doplněna o členy OF �
a dalších nově obnovených politických stran. Před-
sedou MNV se stal Ing. Tomáš Holenda, signatář 
výzvy Několik vět a mluvčí OF. Tomáš Holenda byl �
v prvních svobodných volbách do městského 
zastupitelstva a rady zvolen prvním starostou 
našeho města. 
Nadšení pro demokracii bylo na konci roku 1989 �
a na začátku roku 1990 v srdcích a myslích občanů 
Havlíčkova Brodu veliké. Málokdo však tehdy tušil, 
jak obtížný vývoj demokracie bude a co všechno 
obhajoba lidských práv a ideálů humanity bude 
znamenat. Dnešní situace není jednoduchá, stále 
nám však zůstává to nejdůležitější – svoboda slova, 
názoru, přesvědčení a konání. Tato svoboda nám 
nespadla zadarmo do klína, jak se snaží někteří 
vysoce postavení činitelé naznačit, ale byla vybo-
jována těmi, kteří se nebáli totalitě postavit a až 
do roku 1989 byli za své názory pronásledováni. 
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod by rádo připo-
menulo při příležitosti 20. výročí sametové revolu-
ce nejen události oněch dnů, ale i odvahu lidí, kteří 
se postavili totalitní moci. Ve dnech 9. 10. – 29. 11. 
bude v Muzeu Vysočiny Havlíčkův Brod ke shléd-
nutí výstava Listopad 1989 na Havlíčkobrodsku. 
Součástí výstavy jsou dvě velké doprovodné akce. 
Jednou z nich je konference Listopad 1989 v Čes-
koslovensku, která se uskuteční v rámci 19. knižní-
ho veletrhu v sobotu 10. října od 9.30 v sále Staré 
radnice. Druhou z nich je beseda u kulatého stolu 
s účastníky tehdejších událostí v Havlíčkově Brodě, 
která se uskuteční 17. listopadu od 18.00 v Havlíč-
kově domě. Ač se jedná o dobu nedávno minulou, 
určitě bude stát mnohým z nás za připomenutí.
� Alena�Jindrová�
� Fotoarchiv�Muzea�Vysočiny�Havlíčkův�Brod
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Shromáždění�studentů�na�náměstí

Únos�Havlíčka�do�Brixenu�16.�12.�v�noci,�které�orga-
nizovala�Havlíčkova�mládež
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Aktuality

Rekonstrukce Šubrtovy ulice 
Ještě letos se město vynasnaží zahájit rekonstrukci Šubrtovy ulice. „Došlo zde 
ke komplikacím s vlastníky pozemků, teprve nedávno jsme získali podpisy 
smluv,“ upřesnil místostarosta Libor Honzárek. Od kraje Vysočina získal Hav-
líčkův Brod na tuto stavbu dotace ve výši 14 mil. Kč, celkové náklady jsou 
kolem 16 mil. Kč. „Letos by měl být dokončen kanalizační řad i oplocení školy 
Wolkerova, kde bude probíhat příští rok stavba sportovního areálu a do kon-
ce května 2010 by měla být rekonstrukce Šubrtovy ulice kompletní,“ uzavřel 
Libor Honzárek.  S.�Pátková

Zvýšení regulovaného nájemného
Po dlouhé diskuzi schválila rada města od ledna příštího roku zvýšení nájmu 
v městských bytech ze 34,69 Kč na 49,46 Kč na m2. Je to maximální možná 
cena, kterou zákon 107 z roku 2006 nastavuje koeficientem pro rok 2010. 
Důvodů k tomuto zvýšení je několik: Ministerstvo pro místní rozvoj ve spolu-
práci s VŠE zpracovalo analýzu nájmů bytů v ČR, ze které vyplývá, že nájem 
v přiměřené míře zisku pro města se pohybuje v rozmezí 55–58 Kč. „Měs-
to vlastní necelých tisíc bytů a dalších 7 tisíc nájemníků platí tržní nájemné, 
které je ještě vyšší, takže nastavení nájmu v městských bytech je spravedli-
vější vůči všem občanům města,“ vysvětluje místostarosta Čeněk Jůzl: „Další 
důvod je ten, že chceme do rekonstrukce městských bytů během 4 let vložit 
asi 100 mil. Kč. Nová okna, rekonstrukce rozvodů, opravy střech atd. zvýší 
kvalitu bydlení, takže bude odpovídat ceně.“ Pro nájemníky, kteří nebudou 
finančně schopni ze sociálních důvodů nájem pokrýt, má město v současné 
době dost volných tzv. sociálních bytů 1+1 nebo 2+1 a je tedy schopno nabíd-
nout menší byt, který je nebude tak finančně zatěžovat. Výjimkou budou byty �
v Domě s pečovatelskou službou, kde nájem zůstává na 16 Kč a u bytů ze třetí 
vlny privatizace, které budou v roce 2010 doprodány.  S.�Pátková

Uzavírka parkoviště a komunikace Bezručova 
(bývalé�autobusové�nádraží)
Z důvodu stavby bude od 29. září do 31. prosince uzavřeno stávající par-
koviště po bývalém autobusovém nádraží. Vznikne zde nové parkoviště �
s veřejným osvětlením, v rámci výstavby budou odvodněny komunikace �

a vybudována bude také nová autobusová zastávka pro veřejnou dopravu. 
Uzavírky zasahují parkoviště včetně přiléhající komunikace Bezručova po 
křižovatku s Jihlavskou ulicí a světelný přechod pro chodce u hotelu Slunce. 
Z kruhového objezdu bude možný průjezd do Jihlavské i Bezručovy ulice. 
Chodci musí využít buď přechod u světelné křižovatky v Masarykově ulici, 
nebo průchod přes sídliště Jihlavská přímo na Jihlavskou ulici. Motorová 
vozidla ze sídliště Jihlavská budou v první fázi rekonstrukce moci využívat 
výjezd ze sídliště do ulice Bezručova. Při další fázi bude vjezd i výjezd umož-
něn pouze z ulice Jihlavská (od trati ČD). Výstupní zastávka veřejné linkové 
dopravy bude zachována s tím, že bude přesunuta do ulice Jihlavská ke 
Stavební škole. V další fázi rekonstrukce budou autobusy již využívat novou 
výstupní zastávku naproti hotelu Slunce. Městské hromadné dopravy se 
uzavírka nedotkne. � A.�Doležalová,�S.�Pátková

Revitalizace středu města aktuálně
V současné době je dokončena 0. etapa výstavby (kanalizace v ulici Žižko-
va) a realizuje se I. etapa (kompletní rekonstrukce Dolní ulice ). Součástí 
první etapy je výstavba dešťové kanalizace včetně dešťových přípojek ze 
střešních svodů, nové kabelové vedení a světelné body veřejného osvět-
lení, nový povrch komunikace a chodníků. Na stavbě také probíhají prá-
ce, které nehradí město Havlíčkův Brod, ale vlastníci inženýrských sítí. Jde �
o Vodovody a kanalizace Havlíčkův Brod a.s., která je investorem rekon-
strukce vodovodního potrubí a RWE distribuce s.r.o., která je investorem 
rekonstrukce plynovodu. Předpokládáme dokončení těchto prací do 20. říj-
na 2009. Poté zahájí zhotovitel stavby (Sdružení „Revitalizace středu města“) 
práce na obnově komunikace a chodníků. Provedou se nové konstrukční 
vrstvy, osadí se nové kamenné obrubníky a dlažba. Na komunikace budou 
použity žulové dlažební kostky 10/10 cm, na chodníky kamenné desky roz-
měru 50/40 – 120 cm. Termín dokončení Dolní ulice je 30. 11. 2009. Z důvo-
du urychlení prací na revitalizaci středu města zhotovitel současně zahájí 
práce na pokračování výstavby dešťové kanalizace. Proto bude ode dne 
5. října částečně omezen provoz na komunikaci, která vede diagonálně 
přes Havlíčkovo náměstí. Uzavírka bude řádně označena pomocí přenos-
ných dopravních značek. Vjezd na náměstí bude zachován z Horní ulice  
a k dopravě budou využity komunikace, vedoucí po obvodu náměstí. Prá-
ce na stavbě v letošním roce skončí 30. 11. 2009 a staveniště bude upraveno 
do takového stavu, který umožní běžný provoz a zimní údržbu komunikací 
a chodníků. V roce 2010 bude stavba zahájena v závislosti na vývoji počasí, 
nejpozději v březnu 2010.� Odbor�rozvoje�města
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Podchod v Masarykově ulici byl dokončen
Od 18. září je zprovozněn podchod na Masarykově ulici. Kritické místo, na 
kterém zahynul před třemi roky chlapec pod koly náklaďáku je nyní bez-
kolizní a zajistí zejména bezpečí žáků přecházejících silnici do školy Wol-
kerova. Zástupci města podchod oficiálně převzali od dodavatelské firmy 
21. září, ale i nadále budou pokračovat dokončovací práce během měsíce 
října. Stavba obsahuje kromě výstavby vlastního podchodu také přeložky 
inženýrských sítí (vodovod, kanalizace, kabely veřejného osvětlení, nízké-
ho napětí, telefonu a  kabelové televize) a nové chodníky. Doprava na 
frekventované výpadovce je v místě podchodu usměrňována dopravním 
značením, auta už však jezdí oběma směry.�� Odbor�rozvoje�města

Název akce:  podchod pro pěší v ulici Masarykova
Zahájení stavby: 13. 3. 2009
Dokončení stavby: 18. 9. 2009
Zhotovitel: Skanska DS, a.s.
Cena: 31 788 802 Kč včetně DPH
Dotace SFDI: 19 270 000 Kč

Osvětlení ulice U Pekáren
Na základě žádosti občanů bude během měsíce října doplněno veřejné 
osvětlení v ulici U Pekáren o dva stožáry a zemní kabelové vedení v délce 
cca 100 m.  
Název akce: Veřejné osvětlení U Pekáren, Havlíčkův Brod
Zahájení stavby: září 2009
Dokončení stavby: říjen 2009
Zhotovitel: AGOS Pelhřimov a.s.
Cena: 195 970 Kč včetně DPH

Tělocvična V Sadech nabývá konkrétních rozměrů
Školní tělocvična u ZŠ v Sadech roste před očima. V září již bylo dokon-
čeno obvodové zdivo sálu sportovního zařízení a proběhla montáž 
střešních příhradových vazníků. Stavba je navržena jako přístavba ke 
stávající tělocvičně z východní strany. Vzhledem ke svažitosti pozemku 
je svou severní, východní a částečně jižní stranou zapuštěna pod úroveň 
rostlého terénu. Zařízení se zázemím bude napojeno na stávající objekt 
chodbou, která umožní žákům krytý průchod. Využívat ji bude moci ke 
sportování také široká veřejnost.�� Odbor�rozvoje�města

Název akce: Tělocvična u ZŠ V Sadech
Zahájení  stavby: 1. 3. 2009
Dokončení stavby: 30. 6. 2010
Termín uvedení do trvalého provozu:  15. 7. 2010
Celkové náklady akce: 25 302 160 Kč
Dotace: 17 683 512 Kč
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Nenechte si ujít
•�19. Podzimní knižní veletrh 9. a 10. října 2009 v Kulturním domě Ostrov �
a desítky jeho doprovodných aktivit. Hlavním tématem veletrhu jsou cesty. 
•�Den otevřených dveří v Domově pro seniory Reynkova ulice 7. 10. 2009 �
od 9 hodin. Zveme vás na ukázku veškerých služeb po celých den.
• 15.–17. října 2009 tradiční 19. Bramborářské dny v Kulturním domě Ost-
rov. Sobotní nákup kvalitních konzumních a sadbových brambor, výrobků �
z brambor, čerstvého ovoce a zeleniny, květin, ryb i výrobků lidových řemesel. 
Soutěže v pojídání bramboráků a škrabání brambor.  

Prvňáčky přivítalo město i v mateřinkách
Prvního září přivítali zástupci města více jak 200 dětí nastupujících do 
prvních tříd na všech 5 základních školách. Zároveň radní Jan Tecl vítal �
i „prvňáčky“ v Mateřských školách města (na snímku). S.�Pátková

Dny evropského dědictví představily novinky
Druhou sobotu v září proběhly již tradiční Dny evropského dědictví, které 
oslavuje většina měst v Evropě. Havlíčkův Brod zpřístupnil v tento den 
všechny své památky, ve většině z nich proběhl i kulturní program. Náv-
štěvnost má rok od roku klesající tendenci, oproti roku 2002, kdy byla 
účast nejvyšší  (3213 osob), letos si památky prohlédlo jen 2173 zájem-
ců. Novinkou byly ukázky zrekonstruovaných lunet z původního kláštera 
bosých augustiniánů v kostele sv. Vojtěcha a v Muzeu Vysočiny vystoupilo 
nové Brodské kytarové kvarteto (na snímku).  S.�Pátková

Den bez aut si nejvíc užily děti
Pro ně byla také připravena řada akcí podporujících ekologické smýš-
lení, na kterých se však pěkně vyřádily. Také někteří dospělí se snažili 
v tento den čistotu ovzduší podpořit a svůj automobil nechat doma, 
někteří si dokonce vzali dovolenou, popravdě však to v mnoha přípa-
dech není možné. Jde spíše o popřemýšlení o tom, zda nevyužíváme 
auta až přespříliš.  S.�Pátková

Pozvánka na 27. říjen
Ve výroční den úmrtí T. G. Masaryka (14. 9. 1937) položili zástupci 
města a další občané a vlastenci květiny k pomníku prvního česko-
slovenského prezidenta (na snímku). Znovu se květiny objeví u jeho 
sochy 27. října v 11 hodin, kdy si zástupci města připomenou vznik 
našeho prvního státu, o který se Tomáš Garrigue Masaryk spolu �
s Rastislavem Štefánikem zasloužil. Na tento vzpomínkový akt zveme 
širokou veřejnost.  S.Pátková,�Foto�L.Blažek

Imatrikulace na stavební škole v Brodě
Žáci prvních ročníků Střední průmyslové školy stavební akademika Stanisla-
va Bechyně v Havlíčkově Brodě prošli už po druhé v historii školy slavnostní 
imatrikulací a vstoupili tak do stavu studentského. V úterý 1. září dopoled-
ne se imatrikulační slavnost uskutečnila ve spolupráci s Městským úřadem �
v Havlíčkově Brodě ve velkém sále Staré radnice. M.�Rumlová
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Oblíbené hřiště se rozrostlo
Moderní hřiště na Kalinově nábřeží se k velké radosti dětí i rodičů roz-
rostlo v ukončené II. etapě výstavby o další doplnění a herní prvky za 
celkem 2 512 650 Kč. Projekt podpořil Evropský fond pro regionální 
rozvoj částkou 1 758 855 Kč. Slavnostní přestřižení pásky 1. září za pří-
tomnosti zástupců města, dodavatelské společnosti Wadur Znojmo, 
zástupce společnosti Dřevoartikl, která vyráběla a instalovala na hřišti 
dětské prvky i architektky Evy Jonešové zpestřilo roztomilé vystoupení 
dětí pod vedením paní učitelky Zdeny Martinů.  S.�Pátková

Tisící porod v brodské nemocnici
V havlíčkobrodské nemocnici se ve středu 16. září uskutečnil tisící porod �
v letošním roce. Zdejší porodnice tak dosáhla pomyslné hranice jako první 
v regionu. Malý Lukáš Bartík poprvé spatřil světlo světa ve 14.20 hodin a po 
porodu vážil 3370 gramů. „Pro nás už je to druhé miminko, doma máme 
ještě staršího brášku Ondřeje,“ říká maminka Jitka Bartíková z Polné a na 
rukou pyšně drží spícího syna. Pogratulovat  jí přišla také starostka Havlíč-
kova Brodu Jana Fischerová. Oproti minulému roku si lékaři museli na tisící 
porod počkat o šest dní déle. „Z toho tisíce porodů přišlo na svět 1029 dětí. 
To proto, že se stále zvyšuje počet dvojčat,“ vysvětluje primář a dodává, že 
39 procent rodiček přijíždí z jiných měst. A.�Štefánková,�foto�S.�Pátková

Jsme pro kojení, shodli se v Brodě
Kojením podpořit dobrý vztah mezi matkou a dítětem – to byla hlavní 
myšlenka Akce řetěz, kterou na konci září uspořádalo v brodském kultur-
ním domě Mateřské centrum Zvoneček. Ve spolupráci s Laktační ligou �
a brodskou nemocnicí připravilo nejen pro maminky a děti poučný program. �
O důležitosti bezprostředních chvílí po porodu a problematice nedono-
šených dětí přednášela lékařka Magdalena Weberová-Chvílová, nena-
hraditelnost kojení zmínil primář dětského oddělení Václav Miláček, akci 
podpořili i zástupci města. Maminky si připravily vystoupení břišních tanců �
a přehlídku nošení dětí v šátku. V doprovodném programu se zájemkyně 
mohly nechat profesionálně nalíčit, dozvědět se novinky z oblasti zdra-
vého životního stylu nebo ochutnat míchané nápoje, které na místě při-
pravovali studenti brodské hotelové školy. V předsálí byla k vidění výstava 
fotografií na téma kojení a v brodské nemocnici začala u příležitosti Týdne 
kojení další výstava s názvem Miminka do dlaně. A.�Štefánková

60 let brodské stavební školy
Ve čtvrtek 17. září se ve velké zasedací místnosti Nové radnice v Hav-
líčkově Brodě uskutečnila první z přednášek doprovodného programu 
výstavy k šedesátinám Střední průmyslové školy stavební ak. Stanisla-
va Bechyně. Marie Pokorná, redaktorka rádia Prohlas, prostřednictvím 
dopisů žáků a přátel přiblížila osobnost významného stavitele a projek-
tanta, který se podílel mimo jiné na stavbě Nuselského mostu v Praze, 
ZOO v Tróji, Paláce Lucerna či vojenském opevnění kolem Českosloven-
ska.V dalším doprovodném programu se ve čtvrtek 24. září uskutečnila 
přednáška Radka Wasserbauera o zateplování domů.  (red)

Jasoň jubilující
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod a pěvecký sbor Jasoň zvou veřej-
nost dne 15. 10. 2009 v 16.00 hodin do Muzea Vysočiny v Havlíčko-
vě Brodě na výstavu JASOŇ 1859–2009 (150 let historie zpěváckého �
a hudebního spolku Jasoň v Havlíčkově Brodě). Výstava bude veřej-
nosti přístupná do 29. 11. 2009. Na výstavě budou prezentovány tako-
vé kultovní předměty jako původní kronika, prapor a kroj spolku, dále 
originální partitury, fotografie, plakáty a pozvánky. Při této příležitos-
ti tvůrci výstavy žádají veřejnost o pomoc při pátrání po nejstarším 
odznaku pěveckého spolku JASOŇ. 
Tento památný odznak, jehož podoba je známa pouze z fotografie, 
dosud chybí ve sbírkovém fondu muzea, ani o něm nemají povědomí 
samotní členové spolku. Podaří se někomu odznak objevit? Muzeum 
uvítá jakoukoli informaci.
Kontaktovat nás můžete v muzeu nebo na tel. 569 429 151,
e-mail: muzeum@muzeum.hbnet.cz.
Oslavy výročí vyvrcholí koncertem v sobotu 17. 10. 2009 v 17.00 hodin 
v klášterním kostele svaté Rodiny v Havlíčkově Brodě, kam si sbor Jasoň 
přizval hosty – Smíšený pěvecký sbor Doubravan z Chotěboře se sbor-
mistryní Renátou Piklovou a pěvecký sbor Limbora se sbormistrem 
Josefem Seckým.   (red)
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Finanční podpory
Zastupitelstvo města podpořilo další vylepšení místních sportovišť mimořád-
nou dotací Tělovýchovné jednotě Jiskra ve výši 1 678 900 Kč k částečnému 
krytí nákladů opravy fasády, dřevěného obložení a střechy na tribuně letní-
ho stadionu. Finanční dar poskytne město také Michalu Šiškovi na přípravu, 
dopravu, ubytování a startovné na světovém finále triatlonu Ironman na 
Hawai, kterého se tento handicapovaný sportovec zúčastní v říjnu. 

Alkoholový tester bude chránit před nebezpečím
Havlíčkobrodská pobočka republikové policie bude moci zakoupit nový alko-
holový tester, který pomůže včas odhalovat podnapilé řidiče. Finanční dar 
39.984 Kč schválilo zastupitelstvo města na žádost Krajského ředitelství poli-
cie Jihomoravského kraje. „Kdyby se tím pomohlo předejít dopravní nehodě 
a zachránit třeba jen jeden život, bude to dobře,“ podpořila pořízení detekč-
ního přístroje starostka Jana Fischerová.

Oceňování nejlepších žáků brodských škol
Z každé základní školy, speciální školy a nižšího gymnázia byli do konce 
srpna nominováni 3 žáci, kteří mají nejen výborné výsledky, ale jsou vše-
stranně nadaní nebo vynikají v některé další oblasti. Zastupitelstvo města 
schválilo výběr jedenadvaceti navržených laureátů. Slavnostní veřejné udě-
lování cen s doprovodným kulturním programem proběhne za přítomnos-
ti rodičů, zástupců škol i zastupitelů ve středu 21. října v sále Staré radnice �
od 17 hodin.

Rekonstrukci výtahu zahrnovala cena bytu
Společenství vlastníků domu čp. 3211–3212 Na Spravedlnosti, kteří se účast-
ní prodeje bytů ve 3. vlně privatizace, požádalo zastupitelstvo o příspěvek �
2 mil. Kč na kompletní rekonstrukci výtahu. Svůj požadavek zdůvodňují žada-
telé faktem, že některé z prodávaných domů již rekonstruovaný výtah mají �
a jsou tak zvýhodněny. „Na červencové schůzce, která byla svolána, byl příto-
men i odhadce. Ten vysvětlil způsob výpočtu ceny i doložil fakt, že nové výta-
hy jsou v ceně domů kalkulovány a ty jsou proto dražší,“ vysvětlil místostaros-
ta Čeněk Jůzl. Příspěvek žadatelům proto zastupitelstvo města neschválilo.

Plán povodí Dolní Vltavy může zajímat každého z nás
Město Havlíčkův Brod jako dotčená obec s rozšířenou působností zveřejnila 
návrh koncepce „Plán oblasti povodí Dolní Vltavy“ (dále jen návrh koncep-
ce) včetně vyhodnocení jejích vlivů na životní prostředí. Plán je zaměřen na 
ochranu vod, zlepšování stavu vodních útvarů, ochranu před povodněmi �

a dalšími škodlivými účinky vod a na zajištění trvale udržitelného užívání 
vodních zdrojů a hospodaření s vodami v povodí Dolní Vltavy. Jeho nedíl-
nou součástí je i ekonomická analýza užívání vody v této lokalitě. Ozná-
mení je zveřejněno na úřední a elektronické desce MěÚ v Havlíčkově Bro-
dě, na adrese http://eia.cenia.cz/sea/koncepce/detail.php?id=MZP075K. 
Do plného znění lze nahlížet, činit výpisy, opisy a popř. kopie na odboru 
životního prostředí MěÚ Havlíčkův Brod, V Rámech 1855, každé pondělí �
a středu od 8 do 17 hod. Každý může zaslat své písemné vyjádření k návrhu 
koncepce Ministerstvu životního prostředí, Vršovická 65, 100 10 Praha 10 
- Vršovice, odboru posuzování vlivů na životní prostředí, a to ve lhůtě nej-
později do 5 dnů ode dne konání veřejného projednání návrhu koncepce, 
jehož termín a místo budou zveřejněny též na shora uvedené internetové 
adrese a dále mimo jiné i na úřední desce předkladatele koncepce (Povodí 
Vltavy, s. p., Holečkova 8, 150 24 Praha 5). Veřejné projednání nemůže být 
konáno dříve než 1. 10. 2009. � S.�Pátková

Pořízení územního plánu je běh na dlouhou trať
Zastupitelstvo města schválilo zadání nového územního plánu města, které 
zpracovala ve spolupráci s městem společnost DHV CR, spol. s r.o. „Návrh 
zadání územního plánu je rámcový dokument, který popisuje úvod do pro-
blematiky a navrhuje řešení. Ten byl po krátké diskuzi schválen a může být 
postoupen do další fáze zpracování,“ uvádí místostarosta Libor Honzárek. Po 
zhruba půl roce by mohl být koncept předložen k diskuzi, do které budou 
vstupovat odborné složky, instituce i veřejnost. „Nový územní plán čeká ješ-
tě několik kroků a dlouhá doba zpracování do detailů. Hotov by mohl být �
v roce 2011–12, kdy jej bude schvalovat již nové zastupitelstvo,“ uzavřel Libor 
Honzárek.

Dobré i méně dobré zprávy
V tomto období probíhá příprava rozpočtu na příští rok, který podle radního 
Hermanna bude ve znamení určitých škrtů a úprav: „Nicméně budeme se 
snažit zabezpečit jistý objem investic a v rámci toho nezapomínat na podpo-
ru v oblasti reprodukce majetku ve školách a školských zařízeních,“ dodává. 
Proběhla první pracovní schůzka k návrhu těchto investic do příštího roku, 
sešly se náměty na technická zhodnocení a velké opravy ve všech základ-
ních školách a mateřských školách v objemu kolem 33 mil. Kč. „Byť bychom 
velmi rádi zabezpečili všechny akce, nebude to z hlediska rozpočtu možné,“ 
říká radní. „V uplynulých letech šlo do školských budov řádově do 20 mil. Kč, �
a budu považovat za úspěch, pokud se podaří k takovému objemu přiblížit �
a budeme muset zvažovat priority v této oblasti.“ 
Zastupitelstvo města rozhodlo o financování víceúčelového hřiště u ZŠ Wol-
kerova, které je zařazeno do rozpočtu letošního roku. Akce je však velmi 
rozsáhlá, náklady převyšují 18 mil. Kč, a není možné ji zvládnout v celém 
rozsahu letos. Zastupitelstvo proto rozhodlo, že hřiště by mělo vzniknout �
v průběhu letošního a příštího roku. „Bude otevřeno nejen pro druhou nej-
větší školu s více jak 600 žáky, pro jejíž sportovní třídy fotbalové i atletické 
bude sloužit 200m tartanová oválná dráha, ale také pro širokou veřejnost 
zejména z oblasti sídlišť Pražská a Výšina, kde velké hřiště chybí,“ upřesňuje 
Tomáš Hermann.  Stránku�připravila�S.�Pátková

Již po několikáté se dotazuji na nějakou změnu v jednání s vlastníky 
domu č.p. 116 v ulici Mírová, ohledně vytékajících fekálií na silnici. Vaší 
odpovědí bylo, že s vlastníkem jednáte, udělujete mu pokuty a víc dělat 
nejde. Nastane v nejbližší době nějaká změna, nebo dál budeme čekat 
až se objeví nějaká nákaza. Vždyť to je o zdraví projít, nebo projet na 
kole přes tu smradlavou močůvku co je rozteklá přes silnici. Po dešti se 
všechno spláchne do okolí a je na pár dnů pokoj, ale v celém okolí je 
potom vůně jako na záchodě. Děkuji že odpověď na mou otázku zveřej-
níte na vašich internetových stránkách.  K.P.
Původcem znečištění je přeplněný septik, na který je připojen odpad �
z domu čp. 116. Předmětný dům i septik je ve vlastnictví soukromých 

osob a z pozice odboru správy majetku skutečně není možnost tento stav 
jakkoli ovlivnit. Vzhledem k tomu, že  jednáním vlastníků objektu – neza-
jištěním pravidelného vyvážení septiku – dochází k poškozování životního 
prostředí, zabývá se danou věcí právě odbor životního prostředí, který 
vede s vlastníky objektu správní řízení, vyměřuje pokuty atd., přesto však 
k nápravě nedochází. V zájmu napravení tohoto stavu je však v součinnos-
ti Vodovodů a kanalizací Havlíčkův Brod, města Havlíčkův Brod a vlastníka 
navazujících pozemků připravován záměr připojení objektu čp. 116 na 
veřejnou kanalizaci, čímž by mělo dojít k vyřešení dané věci. Tento záměr 
je nyní ve fázi vypracovávání projektové dokumentace.
� Jan�Zimmermann,��odbor�správy�majetku�MěÚ

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci říjnu 2009

Jednání ZM se bude konat 26. 10. 2009 od 14.30 hodin ve velké zasedací místnosti 
MěÚ Havlíčkův Brod, Havlíčkovo náměstí 57.

Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění jsou na www stránkách a úřední desce MěÚ.

7.10. Hospodářský výbor 14.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
14.10. Finanční výbor 15.15 hod. MěÚ V Rámech
14.10. Územní plán a rozvoj města 15.30 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
19.10. Výbor pro výchovu, vzdělávání a sport 15.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.
20.10. Sociální a zdravotní problematika 15.00 hod. MěÚ V Rámech
20.10. Výbor pro životní prostředí 15.30 hod. MěÚ V Rámech
20.10. Cestovní ruch, kultura a vztahy s veřejností 16.00 hod. MěÚ Havlíčkovo nám.

Kapacita mateřských školek vzroste
Po zápise dětí do „školiček“ zůstávalo zhruba 100 neuspokojených žádostí. 
Od jara příštího roku bude několik desítek maminek nastupovat do zaměst-
nání. „Podařilo se však najít rezervy a pomocí stavebních úprav a ve spolu-
práci s hygienickou stanicí se od nového roku navýší kapacita mateřských 
škol Na Žižkově, v Zahradnického II a Nad tratí zhruba o 20–30 míst. Ve dru-
hé fázi máme v plánu posílit kapacitu na Zahradnického I zhruba o 10–15 
dětí v závislosti na možnostech,“ říká radní Tomáš Hermann. Snaha města 
se týká i zlepšování prostředí pro nejmenší. Již loni investovalo město zhru-
ba 1 milion Kč do vybavení hřišť, nyní rada města uložila odboru rozvoje 
města připravit k realizaci zahrady „mateřinek“ Prokopa Holého a Na Svahu 
v Perknově. S.�Pátková
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Sport

HC Rebel informuje
V sobotu 12. září odstartoval další ročník první 
hokejové ligy. Vysočina v ní má tři zástupce – HC 
Rebel, Duklu Jihlava a Horáckou Slavii Třebíč. Pozi-
ce i cíle všech tří týmů je přibližně stejná – mají níz-
ké rozpočty a jejich cílem je udržení ligy a pobavení 
diváků. Trenér HC Rebel Petr Novák k tomu dodal: 
„Naše cíle jsou za prvé stabilizovat chod klubu, za 
druhé po sportovní stránce nabídnout zajímavý 
hokej s cílem probojovat se do play off a za třetí 
přiblížit se více fanouškům a vrátit je zpět na stadi-
on.“ V minulém ročníku se Rebelové dostali až do 

play off, ve které je však vyřadily zkušenější a větší 
týmy.  J.�Švanda

Brodina bronzový
Na MČR seniorů v Rychnově n. K. vybojoval 
bronzovou medaili šachista Karel Brodina �
z oddílu šachu TJ Jiskra. V sedmikolovém tur-
naji získal pět bodů a dělil se o druhé místo, 
když na bronzovou pozici jej odsunulo horší 
druhé pomocné hodnocení. Tím si dal hezký 
šachový dárek k nadcházejícím kulatým šede-
sátým narozeninám. J.�Švanda

Šampionát v Poznani
Závěrečný podnik Alpsko-Jadranského šampio-
nátu se jel na polském okruhu v Poznani. Moto-
cyklovému závodníkovi Michalu Práškovi se �
v I. kvalifikaci 125ccm dařilo, ale v předposled-
ním kole najel na olejovou skvrnu, spadl a předjel 
jej Ital Gnani. V celkovém pořadí Alpsko jadran-
ského šampionátu dojel nakonec na výborném �
3. místě. Tímto výsledkem se kvalifikoval do 
závodu mezi nejlepší jezdce celé Evropy, který 
však ve Španělsku nebude absolvovat z finanč-
ních důvodů. S.�Pátková�
• Znamenitá konkurence se sešla na tenisovém 
turnaji staršího žactva v Ledči nad Sázavou, kde se 
představilo dvacet dívek a šestnáct chlapců. Mezi 
dívkami byla úspěšná brodská Petra Melounová, 
která hájí barvy TK Agrofert Prostějov, a obhájila �
i letos své loňské prvenství.  (red)

Basketbalisté odstartovali sezonu
Nová mistrovská sezona začala o víkendu 19. �
a 20. září, kdy do soutěží vstoupili kadeti a ženy TJ 
Jiskra Havlíčkův Brod. Ani jednomu celku se však 
příliš nedařilo. Ostatní mládežnické celky oddílu 
basketbalu absolvovaly před začátkem soutěží 
přípravné turnaje. Mladší minižáci vybojovali 
bronz na IV. ročníku turnaje basketbalových nadějí �
v Pardubicích (11.–13. září) a nejmladší minižáci 
získali bronzové medaile na Novopackém pohá-
ru 2009 (19. září). Další informace najdete na �
www.jiskrahb.cz. J.�Hammer

MČR juniorů a juniorek v rapid šachu
V areálu Zemědělské akademie Havlíčkův Brod 
proběhlo mistrovství ČR v rapid šachu jednotliv-
ců a družstev 2009, na které přijelo 101 mladých 
adeptů královské hry z celé ČR. V dramatickém 
závěru posledního kola, před televizními kamera-
mi a v přímém přenosu online, se vítězem a mis-
trem ČR v rapid šachu juniorů stal Tomáš Pecha 
z BŠŠ Frýdek-Místek. Zlatou medaili a mistrovský 
titul juniorek si z Havlíčkova Brodu odváží WFM 
Karolína Olšarová z SK Slávia Orlová.  Nejlépe se �
z Vysočiny umístil na 10. místě Josef Kratochvíl ze 
ŠK Caissa Třebíč, Filip Vala z Jiskry Havlíčkův Brod 
byl 16. Celkem se z Vysočiny zúčastnilo 36 mla-
dých šachistů, z toho 11 z Jiskry Havlíčkův Brod. 
V soutěži čtyřčlenných družstev loňský vítěz 
– družstvo domácí Jiskry Havlíčkův Brod – skon-
čil na 7. místě, když neúčast Michaela Čermáka 
byla citelná. Pořadí ostatních družstev Vysočiny: 
12. Jiskra Humpolec „A“, 14. Jiskra Havlíčkův 
Brod „B“, 16. Spartak Třebíč, 17.Jiskra Humpolec 
„B“, 18. Jiskra Havlíčkův Brod „C“.  Celkem bylo 
hodnoceno osmnáct čtyřčlenných družstev.
� Václav�Paulík�

Hungaroring – MČR silničních motocyklů
Poslední ze šesti letošních motocyklových závodů se opět konal v rámci MČR a Alpe Adria šampio-
nátu na maďarském okruhu Hungaroring. Havlíčkobrodský motocyklový závodník Tomáš Milichov-
ský získal celkově první místo v kategorii CZ OPEN nad 600 ccm. Skvělý závod odjel i týmový kolega 
Lukáš Fejt, který v tomto závodě dojel na 3. místě a na 3. pódiový stupínek vystoupal i druhý den 
v kategorii Superbike. Celá letošní sezona byla pro havlíčkobrodský tým velice úspěšná, dařilo se 
všem jezdcům: Vítu Hlavenkovi, Leoši Hlaváčkovi i Jaroslavu Štechrovi. (red)

MS v zápase veteránů
Na veteránském Mistrovství Světa ve finské Kou-
vole obhajoval brodský řecko-římský zápasník 
Zdeněk Kocman v hmotnosti do 130 kg v kate-
gorii „A“ zlatou medaili. V prvním kole si lehce 
poradil s maďarským borcem Tothem, kterého 
porazil na lopatky. Ve druhém kole vybodoval 
ruského reprezentanta Fonareva 1:0 a 6:0 na 
body. Ve finále se Kocman utkal s Maďarem 
Rajosem Csabou, se kterým prohrál nejtěsněj-
ším rozdílem 2:1 na periody a obsadil tak celkové 
druhé místo. GRATULUJEME!!! (red)

Volejbalová show ve sportovní hale
To nejlepší z českého ligového volejbalu bylo �
k vidění na třetím ročníku Memoriálu Jindřicha 
Licka. Dorazili totiž  čtyři zástupci elitní domácí 
soutěže mužů: úřadující šampion a účastník Ligy 
mistrů, Jihostroj České Budějovice, poražený 
finalista minulého ročníku volleyball.cz Kladno, 
Vavex Příbram a JMP Brno. Součástí Memoriálu 
bylo vystoupení místní taneční skupiny ZŠ a MŠ 
Wolkerova „Street dance crew“ a dražba obráz-
ků vnučky Jindřicha Liky staršího – Lady Lickové. 
Volejbalové fanoušky potěšila možnost vydražit 
dres volejbalových rodáků v Vysočiny – nejlep-
šího volejbalisty ME 1985 Cyrila Krejčího, repre-
zentantů Petera Pláteníka, Jana Štakra, Lubomíra 
Staňka, Martina Kryštofa, Michala Hrazdiry, Jana 
Halcmana, Jindřicha Licka a Šárky Kubínové. Ve 
sportovní hale se hrál špičkový volejbal a ve finá-
le  úřadující český šampion a účastník Ligy mistrů 
z Českých Budějovic porazil finalisty minulého 
ročníku extraligy z Kladna 3:1. V boji o 3. místo 
porazila Příbram Brno rovněž 3:1. J.�Švanda

Dvě zlaté z Komárna
Ve sportovní hale zápasnického klubu Spartacus 
Komárno se uskutečnil „Memoriál Gejzy Kúra“. 
Mezinárodního turnaje v zápase řecko-římském 
se zúčastnilo 134 mladých zápasníků ze  Sloven-
ska, Česka, Polska a Maďarska reprezentujících 
15 oddílů. Turnaj měl vysokou sportovní úroveň 
a uspěli zde i brodští zápasníci s trenérem M. 
Vargou. Mladí talenti A. Průša a J. Pešek vybojo-
vali v silné konkurenci zlaté medaile. Z.�Švec
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Co možná nevíte...

Město podporuje aktivity široké veřejnosti

Dotace, granty, účelová finanční podpora, investice do výstavby are-
álů pro veřejnost, udělování sportovních a kulturních cen, oceňo-
vání nejlepších žáků…. Málokdo se s těmito pojmy seznámí v praxi  
a celkové finanční prostředky, které se do celé této oblasti poskytují, 
si představí jen těžko. 

Dotace – finanční příspěvek města na činnost žadatele

Jana Fischerová, starostka města: Je tradicí při sestavování rozpoč-
tu, že určitá část finančních prostředků města je uvolněna na dotace �
a granty pro podporu aktivit organizací neziskového sektoru. Zastu-
pitelstvo při rozhodování o dotacích na neziskové aktivity postupuje 
podle Zásad, které byly letos v červnu aktualizovány a schváleny tak, 
aby příjemci mohli s podporou kalkulovat ve svých plánech na příš-
tí rok. Celkový objem finančních prostředků určených rozpočtem na 
dotace a granty se kalkuluje ve výši do 6% z předpokládaných sdíle-
ných daňových příjmů příslušného roku. Příspěvky jsou poskytovány 
na občanské aktivity, činnost spolků, klubů, mládežnickým a nezisko-
vým organizacím, aby se široká veřejnost mohla věnovat sportu, kul-
tuře, ale i dalším zájmovým činnostem. 
� pokračování�na�str.�9

O revitalizaci středu města

Jak pokračuje rekonstrukce centra města?
„V prvé řadě je potřeba si uvědomit, že v Dolní 
ulici probíhají vlastně dvě nezávislé stavby,“ upo-
zorňuje místostarosta Libor Honzárek: „Oprava 
plynového potrubí, od křižovatky s ulicí Žižkovou 
směrem k Sázavě, řešící únik plynu, je samo-
statnou akcí plynařů a nemá s revitalizací středu 
města nic společného. Občané vnímají stavební 
ruch jako jeden proces, ale ve skutečnosti se jed-
ná o souběh prací na několika stavebních objek-
tech, přičemž není jednoduché vše zkoordinovat 
tak, aby jednotlivé úseky technologicky nava-
zovaly na sebe,“ dodává. Proto bylo také nutné 
udělat dva výkopy, první pro kanalizaci v hloubce 
1,50–1,60 m pod terénem, poté se kanalizační 
řad zahrnul, zhutnil a těsně vedle něj se pak pro-
váděl výkop pro vodu. „Není možné vykopat jed-
nu jámu a do ní prostě vložit všechny sítě najed-

nou, každá je jinak uložená. Na první pohled se 
může jevit, že postup není dobře koordinován, 
ale ve skutečnosti tomu tak není,“ vysvětluje 
srozumitelně místostarosta domnělou nelogič-
nost zpětného vykopávání předtím zhutněného 
výkopu. Nepříjemné místo je v blízkosti cukrárny �
U Hrušků, kde musela být ponechána tech-
nologická jáma, odkud se reguluje uzavírání �
a přívody produktovodů. Tu není možné zahá-
zet. „Omlouváme se proto všem občanům, živ-
nostníkům za nepříjemné dopady, které stavba 
vždy přináší a kterým se nelze zcela vyhnout,“ 
připouští Honzárek. 

Je bezpečnost občanů při „provozu“ na stavbě 
dostatečná?
Výkopy určité nebezpečí představují, proto je 
otázka zabezpečení výkopů projednávána na kon-
trolních dnech. „Zlepší se např. stabilita ocelových 
zábran před výkopem, lávky k objektům by měly 

být položeny v plné šíři chodníku �
a podobně. Dohodli jsme se 
také na zvýšení intenzity kontrol 
zabezpečení a jejich dokumen-
taci. Na druhé straně je třeba si 
uvědomit, že pokud jsme ulici 
nechtěli zcela uzavřít (a to jsme 
po konzultacích s živnostníky 
právě nechtěli), procházíme stav-
bou a nebezpečí úrazu v tomto 
prostoru hrozí,“ říká Libor Hon-
zárek. Na náměstí to už bude 
prý rozhodně lepší, tam výkopy 
nebudou muset být v kontaktní 
blízkosti chodců. 

S archeologickými nálezy se 
trochu počítalo. Přinesly nějaké 
překvapení?
U Komerční banky jsou nejvi-
ditelnější zbytky staré masivní 
zádlažby, která se objevuje po 
celé délce od Žižkovy ulice až �
k náměstí. Archeolog Hejhal se 
domnívá, že by dlažba mohla 
být ze 17. století. „Zajímavá je 
tím, že je velmi masivní, čímž 
dobře vyhovovala klimatickým 

podmínkám. Myslím, že proto byla velmi stabilní �
a luxusní na tehdejší dobu,“ domnívá se místosta-
rosta. Asi 20 cm pod povrchem je žulová dlažba 
10x10 cm, pod ní se nachází zpevněný kamen-
ný štět, který vídáme na fotografiích z přelomu �
18. a 19. století. Dalších 80 cm pod ním je �
zmíněná masivní kamenná dlažba a ještě pod ní �
v hloubce více než metr byla objevena středo-
věká valounková dlažba, která může být tou nej-
původnější. Byly nalezeny také zbytky výdřevy �
a keramické předměty. „Hloubka nejstarší dlažby 
je zajímavá – to je překvapení, protože zde mohl 
být třeba úvoz nějaké původní stezky. Čekáme 
na rozbory a určení stáří,“ pokračuje Honzárek: 
„V Žižkově ulici byly odhaleny zbytky hradebního 
zdiva včetně kamenných portálů. Východní fron-
ta hradeb procházela Žižkovou ulicí a tato ulice je 
tedy až z pozdější doby, což může být pro mno-
hé též  překvapivé. V průběhu zimních měsíců 
plánujeme besedu o všem co se našlo, protože 
některé nálezy vnesou možná nové světlo do 
historie.“

Co se bude během října na stavbě dít?
Na kontrolním dnu 23. 9. živnostníci obdrželi 
harmonogram prací na plynovodních rozvo-
dech a přípojkách a termíny, kdy bude docházet �
k uzávěrám plynu. Stavba pokračuje bez skluzu �
a vše je připraveno k pokračování prací. V nej-
bližší době budou zintenzivněny a zharmonizo-
vány práce v Dolní ulici. Plynárenská společnost �
z Kolína začala ukládat nové umělohmotné 
plynovody do masivního ocelového potrubí, 
postupně budou realizovány přípojky plynu pro 
jednotlivé objekty a na začátku druhé dekády 
října by měly být tyto práce dokončeny. Do kon-
ce října je plánován čas na provedení spodních 
vrstev chodníků pro pokládání dlažby. Chodníky 
by měly být ve II.polovině října dokončeny tak, 
aby se po nich mohlo chodit po pevném podloží, 
částečně po stabilizační vrstvě z betonové smě-
si, a zčásti již po velkoformátové žulové dlažbě. 
Chodníky budou rozšířeny – zejména u „Černého 
orla“, kde je nyní zúžení nejnepříjemnější. V lis-
topadu bude dlážděna komunikace z původních 
žulových kostek složených opět do „klenbiček“, �
a ta bude později probíhat ve stejném provedení 
až do Horní ulice.  S.�Pátková

Architekt�Burian�spolu�s�památkáři,�zástupci�města�i�dodavatel-
ské�firmy�vybírá�novou�dlažbu�na�náměstí.
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...a vědět chcete
dokončení�ze�str.�8

Jakou částku představuje těch 6 % sdílených daňových příjmů v roz-
počtu města?
Celková částka bývá v rozmezí 13–15 mil. Kč. To jsou však pouze pří-
mé finanční dotace. Další nemalé výdaje v řádech desítek milionů �
z rozpočtu města směrované k podpoře volnočasových aktivit občanů 
představují investiční akce, jako například Plovárenská, areál Ledeč-
ská, nové moderní hřiště na Kalinově nábřeží, které slouží nejširší 
veřejnosti. A připravují se další sportoviště v určitých částech měs-
ta. Motivací k účasti na podporovaných aktivitách města je udělování 
sportovních a kulturních cen města.  Zastupitelstvo schvaluje i finanč-
ní dary v mimořádných případech a oceňuje nejlepší žáky škol.

Zásady pro poskytování dotací jsou poměrně přísné.  Na co si mají 
žadatelé dát pozor?
Je potřeba dávat pozor na detaily. Každá žádost, která nesplní všech-
ny formální záležitosti podle zásad bude vyloučena a žadatel nebude 
vyzván k doplnění chybějících údajů. Poskytované finanční prostředky 
ve výši 70% nákladů jsou totiž vlastnictvím města až do jejich řádného 
vyúčtování a nelze s nimi nakládat podle libosti. Příjemce musí vést 
průkaznou, byť jen zjednodušenou účetní evidenci a prokázat účel 
využití ve prospěch města. Účetní doklady prokazující čerpání pod-
pory je nutné archivovat po dobu 5 let. Příjemce finanční podpory 
je zavázán splnit všechny podmínky stanovené zásadami, protože při 
jejich porušení může dojít až k vrácení dotace. 

Které výdaje jsou nepřípustné?
• výdaje na reprezentaci (pohoštění, občerstvení, dary), propagační 
předměty, potraviny, 
• daně, správní, soudní, místní a bankovní poplatky, kurzové ztráty, 
úroky z úvěrů a půjček, úroky z prodlení
• dary,
• pokuty a penále, odpis pohledávek, manka a škody, tvorba rezerv �
a opravných položek,
• veškeré osobní náklady (mzdové, odměny, pojištění atd.),
• zájezdy, prázdninové a rekreační pobyty, které nemají charakter 
tréninkových soustředění, dětských táborů, terapeutických pobytů 
nebo uměleckých dílen, nebo nejsou součástí poskytované sociální 
služby,
• odborné odhady, posudky, studie mající charakter investičního 
výdaje,
• pořizování dlouhodobého hmotného a nehmotného majetku �
(s výjimkou drobného dlouhodobého hmot. a nehmot. majetku), 
leasing, nájemní smlouva s právem koupě

Rozdělení dotací není jednoduché. Jak si s tím zastupitelstvo pora-
dí?
Dotace jsou poskytovány na činnost v oblasti kultury, tělovýchovy �
a sportu, sociálních služeb a zdravotnictví a na ostatní zájmové činnosti, 
a to na celoroční činnost, jednorázovou akci nebo reprezentaci města 
Havlíčkův Brod.  Každoročně je velký převis žádostí (30–50 %) a zástupci 
jednotlivých výborů pro kulturu, sport, sociální věci a finanční výbor při-
pravují zastupitelstvu návrh s vybranými žadateli. Zastupitelé jej schva-
lují nakonec a rozhodně to není nikdy jednoduchá záležitost. Největší 
podporu mají spolky, které se věnují mládeži, rovnováha se hledá i mezi 
chlapeckými a dívčími sporty. Vidím, že více peněz jde do sportu, ale 
bude snaha vytvořit rovnováhu i s kulturou a ostatními zájmy.  Na dru-
hou stranu granty zas více preferují kulturní akce.

Granty – finanční podpora vybranému žadateli na základě grantové-
ho programu vyhlášeného městem

Jana Fischerová: Granty mají podpořit projekty, které město preferuje 
a současně při jejich realizaci hodlá využít potenciál neziskových orga-
nizací. Bývají to nejčastěji aktivity k připomenutí významných osob-
ností, rodáků, granty k výročí a podobně. Převážně se týkají oblasti 
kultury. Granty mají podporovat pořádání akcí, které město samo 
neorganizuje, ale považuje je za reprezentaci města. Zastupitelstvo 
může vyhlásit grantový program podle aktuálních prioritních oblas-
tí a ekonomických podmínek, stanoví formu, podmínky a zaměření 
podpory – tedy částku a kriteria. Grantový program bývá vyhlášen na 
začátku roku, ve kterém se má uskutečnit.

Dotkne se nepříznivá hospodářská situace v zemi také místních 
dotací?
Rozpočty měst nyní nebudou tak štědré jako dříve. V minulých letech 
bylo v Brodě rozděleno také až 17 milionů Kč. Nebude možné ukra-
jovat mnoho z rozpočtu, který bude třeba využít na důležitější věci, 
přesto se v zastupitelstvu vynasnažíme dotace do konce roku přidělit. 
Prioritou města pro rok 2010 je finanční zabezpečení plného rozsahu 
komunálních služeb zajišťovaných městem a jeho příspěvkovými orga-
nizacemi a dále realizace investičních akcí a projektů podporovaných 
Evropskou unií, které je třeba dokončit. Otázkou je, jakou celkovou 
částku bude město schopné pro dotace uvolnit, aniž by byly omezeny 
uvedené priority.  

Rozhovor�se�starostkou�Havlíčkova�Brodu�připravila�Světlana�Pátková

Ceny města Havlíčkova Brodu 
pro nejlepší žáky základních škol 

Zastupitelstvo města schválilo 21 laureátů  
na udělení Ceny města Havlíčkova Brodu  

pro nejlepší žáky základních škol za školní rok 2008/09:�

František Zoulek  Pavla Smrčková Lukáš Kořínek   
Nikola Brdičková Jessica Batbajarová  Tereza Březinová
Markéta Laštovičková Michal Dohnal  Jiří Jaroš 
Radka Sochorová Barbora Najbrtová Tomáš Král
Martin Holoubek Petra Melounová Vít Boček
Barbora Kubalová Jaroslav Čížek Martin Frühbauer
Veronika Pelikánová Luboš Rauer Monika Nováková �
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Jak dodržovat dietu
Poradna�pro�čtenáře,�kteří�mají�vzhledem�k�některému�svému�onemocnění�
dodržovat�dietu.�
Dietní�program�připravilo�chirurgické�oddělení�Nemocnice�Havlíčkův�Brod�
společně�s�nemocničními�nutričními�terapeuty.

Dieta – nízkocholesterolová
Indikace: Dieta má široké uplatnění, hlavně však u osob s pozitivní rodinnou 
anamnézou pro arteriosklerózu, sedavým zaměstnáním. Uplatní se proto �
i u diabetiků, u nichž je však nutno odvažovat sacharidy. Ve svém protisklero-
tickém uplatnění může být účinná jen spolu s dalšími činiteli (redukce hmot-
nosti, cvičení, kuřácká abstinence, omezení stresových situací, atd.).
Charakteristika: Výrazně snížený přívod cholesterolu v potravě. Dieta posky-
tuje plnohodnotnou stravu vhodnou k dlouhodobému podávání, se zvýše-
ným obsahem vitamínů.
Technologická úprava: Z postupů při úpravě pokrmů se používá vaření, peče-
ní, dušení, opékání na sucho, grilování. Rostlinné oleje (slunečnicový, sojo-
vý, kukuřičný) se používají do pokrmů připravovaných za studena. K mazání 
chleba, pečiva a k přípravě pomazánek je vhodný tuk typu Perla, Rama, Flo-
ra. Sádlo má méně cholesterolu než máslo. Solí se šetří a koření se používá �
v normálním množství. Ke slazení se používají umělá sladidla, která nemají 
žádnou energetickou hodnotu.

potraviny nevhodné vhodné
polévky zasmažované masové a zeleninové vývary, bílé polévky s netučným 

mlékem
maso tučná masa, skopová masa, vnitřnosti, tučné ryby, uzeniny libová masa – hovězí, vepřové, telecí, upřednostňuje se 

drůbež, netučné ryby, rybí filé. Z uzenin se povoluje šunka �
a drůbeží speciality

příkrmy časté podávání těstovin celozrnné pečivo a tmavý chléb,brambory, rýže, bezvaječné 
těstoviny, při přípravě knedlíků se nepoužívají žloutky

zelenina zelenina se nezahušťuje ani nezasmažuje všechny druhy
ovoce   slazené kompoty, sušené a kandovaného ovoce, fíky, datle, hro-

zinky, burské oříšky, kešu oříšky, para ořechy, kokosová moučka
všechny druhy

mléčné výrobky a moučníky tučná mléka a tučné sýry, vaječné žloutky, cukr �
a cukrářské výrobky, čokoláda a alkohol

odtučněné mléčné výrobky

Havlíčkův Brod v pověstech a historii
Po více než 15 letech se letos na podzim čtenáři mohou těšit na druhé vydá-
ní knihy „Havlíčkův Brod v pověstech a historii“, kterou sepsali historikové 
Ladislav Macek a Pavel Rous. Nové, již „barevné“ vydání, rozšířené o několik 
nově objevených pověstí a historek a o celou řadu ilustrací, připravuje akciová 
společnost Tiskárny Havlíčkův Brod. Kniha se bude poprvé prodávat na 19. 
ročníku Podzimního knižního veletrhu v Havlíčkově Brodě, v jehož průběhu je 
také plánován její slavnostní křest.  (red)

Brodská reklamní agentura v novém
Nedaleko severozápadního obchvatu, pod Kyjovskou ulicí, vyrostlo 
během deseti měsíců nové sídlo společnosti Pross reklama s.r.o. Prav-
děpodobně jde o jediný nový výrobní provoz, který bude ve městě 
dokončen v tomto roce. � (red)

Důležité je tvoření, ne jeho výsledek
Něco vyrábět, malovat, slepit a vytvořit je radost, a proto s tím začínáme 
už od nejútlejšího věku. Děti ve věku od jednoho do tří let berou výtvar-
nou činnost jako způsob objevování okolního světa a zároveň jako zajíma-
vou a podnětnou hru. Mnohem více jsou zaujaty vlastním procesem tvor-
by než jejím výsledkem. Když děti trochu povyrostou, chtějí vidět výsledky 
svého úsilí, ale zároveň si chtějí zachovat svou vlastní tvůrčí integritu. To, 
že  v umění jde o postup, ne o výrobek, platí pro děti od čtyř do šesti let 
ještě významněji, ale je nutné dodat, že jde o postup a jedinečné výtvory, 
ne o výrobky. S tímto přístupem se setkáte v nových kurzech nazvaných  
Artedílničky, které probíhají v Mammacentru v Havlíčkově Brodě, Jahodo-
va 2240. Kurzy jsou určeny dětem předškolního věku, rozděleny podle věku �
a nově určeny již pro děti od dvou let. Snažíme se rozvíjet kreativitu dítěte, 
jeho fantazii a nabízíme mu způsob, jak ventilovat svoje emoce. Hlavním 
cílem artedílniček je celkový rozvoj dítěte, chceme podpořit jeho osobnost �
a pomoci mu se rozvíjet a projevit. Chceme ho naučit pracovat s barvami 
a modelovacími hmotami, chceme dát dítěti možnost vyzkoušet si, co lze 
a nelze a jaké jsou výsledky. Často pracujeme i s netradičním materiálem, �

s přírodninami, s odpadovým materiálem jako jsou plastové lahve, kartony �
a další. Protože malé děti se dokážou soustředit jen velmi krátce, kombinuje-
me kurzy s dramatickou, hudební, sociální a rozumovou výchovou. 
Každé dítě je umělcem. Jak praví P. Picasso: „Trvalo mi 4 roky, abych se nau-
čil malovat jako Rafael, ale malovat jako dítě jsem se učil celý život.“  Umění �
a především výtvarné může být nejen pro děti, ale i pro jejich rodiče dobro-
družství a zábava. � Martina�Moláková

 Zářijové zajímavosti
•�Krásná výstava fotografií a ručních prací všeho druhu, kterou uspořádaly 
sestřičky z oddělení ARO Nemocnice v Havlíčkově Brodě, je k vidění před 
vchodem anesteziologicko-resuscitačního oddělení. 
•�Krajská rada rozhodla o prodloužení projektu Společné vstupenky sbírkot-
vorných organizací kraje Vysočina až do konce roku 2011. Jediná vstupenka 
svého držitele opravňuje ke 12 vstupům do krajských kulturních zařízení za 
zvýhodněnou cenu. Více informací na www.kr-vysocina.cz.
•�Brodský Klub českých turistů TJ Jiskra a město Havlíčkův Brod uspořádali již 
40. ročník dálkového a turistického pochodu a cyklojízdy „Havlíčkobrodská 
padesátka“.
•�Více než dvě stovky běžců se zúčastnily v parku Budoucnost Běhu Naděje, 
který uspořádal Oblastní spolek Českého červeného kříže v Havlíčkově Brodě 
ve spolupráci s vedením škol. Běh Naděje připomíná odvahu, se kterou se 
zákeřné rakovině postavil před lety Kanaďan Terry Fox. Součástí dopoledne 
byly také ukázky první pomoci.
•�Barytonista Jakub Pustina, Olga Jelínková (soprán) a Richard Pohl (piano) 
koncertovali v sále Staré radnice v rámci festivalu Jakub Pustina a jeho hosté, 
který proběhl na 15 místech v republice. Koncert finančně podpořilo město 
Havlíčkův Brod.
•� První ročník soutěže výrobků potravinářského průmyslu kraje Vysočina 
uspořádalo Krajské informační středisko Agrovenkov Vysočina, o.p.s. za 
finanční podpory kraje Vysočina. V kategorii bramborové výrobky byla nejlé-
pe vyhodnocena bramborová kaše s mlékem od firmy Natura, a.s. Havlíčkův 
Brod.  (red)
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Na Linku důvěry STŘED se obrací stále více lidí nejen z Vysočiny 
Telefonickou pomoc v krizi a poradenství pomocí 
internetu se za poslední dva roky, kdy linka důvěry 
na Vysočině funguje, učí využívat stále více klientů 
všech generací. Zvyšující se zájem je patrný napří-
klad z toho, že celkový počet telefonních a emai-
lových kontaktů za celý rok 2008 byl překročen již 
koncem srpna letošního roku. Linku důvěry STŘED 
tedy letos kontaktuje pravděpodobně o několik 

stovek více volajících a píšících než v minulém roce.  Tato forma kri-
zové pomoci je určena všem, co se nacházejí v obtížné životní situaci 
a hledají z ní cestu ven nebo se s její tíživostí chtějí někomu svěřit. 
Mezi nejčastější témata kontaktů patří problémy v partnerských vzta-
zích, těžkosti související se zdravotním či psychickým onemocněním, 
domácí násilí, osamělost atp. S nově započatým školním rokem linka 
důvěry očekává, že ji mohou kontaktovat také žáci a studenti, které 
trápí výkony ve škole, vztahy se spolužáky, šikana či fobie ze školy. Lin-
ka důvěry je tu však i pro rodiče a učitele, na které neklade začátek 
roku o nic menší nároky
Anonymní služby Linky důvěry STŘED je možné využít na telefonních 
číslech 775 22 33 11 a 568 44 33 11, denně od 8 do 22 hodin nebo na 
emailové adrese: linkaduvery@stred.info� Vanda�Vymazalová

Březinka
Malá víska Březinka, ležící od Brodu směrem 
k Lipnici nad Sázavou asi šest kilometrů, čítá 
v současnosti 29 čísel popisných a necelých 
sto obyvatel. Její název je odvozen od břízy, 
ves a okolí byly v minulosti pokryty četný-
mi březovými hájky. První doložená zmínka �
o Březince pochází z roku 1379, kdy náležela 
ves „Brzyezinka“ k heráleckému arcibiskup-
skému panství. Další prameny k období stře-
dověku scházejí a Březinka se opět vynořu-
je z temnot historie až v 17. století. Tehdy 
náležela k okrouhlickému panství a na jejím 
území hospodařilo jen pět samostatných hos-
podářů: Matěj na Adamově, Matěj na Novot-
ného, Vaněk na Právcově, Jan Parkos a Jakub 
Martinův. V následujícím století se vzhled �
a velikost obec příliš nezměnily. V první polo-
vině 18. století hospodařilo podle terezián-
ského katastru ve vsi Březinka šest rodin, 
ostatní obyvatelé žádné statky nevlastnili �
a živili se prací u statkářů, přilepšením �
k obživě jim byla nanejvýš malá zahrádka �
a zvířectvo. Situace obyvatel malé vísky na 
drsné Vysočině se změnila až v 19. století, 
především v jeho druhé polovině. Zlepšilo 
se obdělávání půdy, vzrostl počet obyvatel 
i usedlostí, ve vesnici byl založen hostinec, 
který fungoval do roku 1880. I přesto však 
nebyly výnosy z půdy nijak zvlášť velké, pro-
tože půda v Březince a okolí byla močálovitá. 
Teprve odvodněním velké části polí po roce 

1900 se dosáhlo jistého zlepšení. Tehdy bylo 
založeno na popud senátora Josefa Hyrše, 
rodáka z Okrouhlice, vodní družstvo, jehož 
předsedou se stal Antonín Endrle. Družstvo 
zahájilo za pomocí státních subvencí meli-
orační práce a za krátkou dobu se podařilo 
odvodnit skoro všechny močálovité pozemky. 
Se zavedením vyspělejší techniky a zvýšením 
výnosů měli obyvatelé konečně chvilku času 
i na vlastní vzdělávání, společenská setkání 
(jako místo setkávání sloužila hájovna vysta-
věná kolem roku 1870 v lese v „Kopaninách“) 
a na nové stavby. Na sklonku 19. století byla 
vystavěna přes Březinku okresní silnice k Hur-
tově Lhotě, ačkoli původně byla vyměřena 
přímějším směrem na Klanečnou. Roku 1899 
postavila obec Březinka uprostřed vsi kaplič-
ku zasvěcenou Panně Marii. Byla postavena 
podle vzoru kapličky na Rozkoši u Humpolce 
brodským stavitelem Šupichem v novogotic-
kém slohu. Až do roku 1918 v ní byly konány 
májové pobožnosti. Nadějný rozkvět obce 
byl přerušen první světovou válkou. I muži �
z Březinky museli nastoupit na válečná pole 
a někteří z nich zaplatili svým životem. Přímo 
v boji padl Čeněk Endrle, na následky váleč-
ných útrap zemřeli Antonín Endrle, Josef 
Nápravník, František Nápravník, Václav Pan-
ský, Alois Pytlík, Josef Pytlík a Jan Venc. Bře-
zinka se může pochlubit i jedním legionářem. 
Antonín Rathauz dlel v době 1. světové války 
v Americe. Zde uposlechl výzvy Tomáše Gar-
rigua Masaryka a přihlásil se do legií. Zapojil 
se do bojů ve Francii, po válce se nakrátko 
vrátil do Březinky, posléze však znovu, tento-
krát natrvalo, odcestoval do Spojených stá-
tů. V době první republiky zažívala Březinka 
rozkvět. Výnosem z roku 1920 se obec stala 
samostatnou (do té doby byla součástí obce 
Vadín), na místě starosty se vystřídali Václav 
Rathauz, Jan Rathauz, Josef Holenda, Fran-
tišek Rathauz a Jan Anděl. Obec byla elek-
trifikována, byla zde zřízena knihovna, od 
roku 1929 jezdil z Březinky do Brodu dvakrát 
denně autobus. V roce 1934 žilo v Březince 
104 obyvatel. Snad každá rodina obděláva-
la kus pole a chovala zvířectvo. V roce 1934 
bychom v obci napočítali 15 koní, 56 krav, �
44 kusů ostatního hovězího dobytka, 71 vep-
řů, 11 prasnic, 19 koz, 495 slepic a 159 hus. 
Není divu, že většina obyvatel volila agrár-

ní stranu. Po druhé světové válce však byla 
strana agrární zrušena a na venkově začala 
masivní kampaň komunistické strany. Po roce 
1948 nátlak komunistů ještě vzrostl. Ve ves-
nici bylo agitováno za založení JZD – dlouhou 
dobu neúspěšně, a to i přesto, že komunisté 
se nebáli použít všech možných donucova-
cích prostředků - zabavování hospodářských 
zvířat a zemědělských strojů, domovní pro-
hlídky, zvyšování nucených dodávek. Nako-
nec se opravdu podařilo samostatné hospo-
dáře zlomit a JZD bylo v obci založeno v roce 
1957. Doba však měla i svá pozitiva. V roce 
1950 byl např. založen divadelní spolek, kte-
rý hrával svá představení v kulturním domě. 
První hra, která byla v Březince uvedena, 
byla veselohra Okénko od Olgy Scheinpflu-
gové. V roce 1953 byl založen v obci hasičský 
sbor. Dnes zde ani divadelní spolek ani hasič-
ský sbor nefungují, za kulturou jezdí občané 
do Brodu nebo do okolních obcí, scházejí 
se však i nadále při různých příležitostech �
v místní vodárně anebo na svých zahradách. 
� Alena�Jindrová
� Fotografii�a�cenné�informace�poskytl�
� Miroslav�Adamec�z�Březinky

Strašidelná stezka
Už po sedmé se sešlo 50 dětí a rodičů, ale také 20 strašidel na Roz-
loučení s prázdninami aneb strašidelná cesta v Mírovce. Děkujeme 
všem Mírovským strašidlům. Jiřina�Trbušková
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Houslový�virtuóz�Bohuslav�Matoušek�oslavil�na�konci�září�své�šedesáté�naro-
zeniny�a�u�této�příležitosti�ho�na�havlíčkobrodské�radnici�přijali�zástupci�jeho�
rodného�města.�Setkání�se�neslo�v�přátelském�duchu�–�houslista�zavzpomí-
nal�na�idylické�dětství�u�řeky�Sázavy,�hudební�začátky�ve�třídě�učitele�Zdeň-
ka�Němce�nebo�více�jak�tříletý��pobyt�v�Japonsku,�kam�se�dosud�rád�vrací.�
Rozpovídal�se�i�o�svém�oblíbeném�hudebním�skladateli,�který�zanechává�
stopy�v�celém�jeho�životě.�Bohuslav�Matoušek�je�ženatý�a�s�manželkou�Jas-
něnou�vychovává�dvě�dcery,�desetiletou�Kristýnu�a�tříletou�Lindu.

Už v pěti letech se pod vedením vyhlášeného havlíčkobrodského pedagoga 
Zdeňka Němce začal malý Bohuslav učit na housle: „Pana učitele jsem si 
hodně vážil a jemu vděčím za to, co teď umím. V té době jsem byl dost 
neklidný, a tak se často stávalo, že mi něco dlouze vysvětloval a já mu nad-
šeně odpověděl – pane učiteli, támhle na střeše leze kominík!“ směje se 
nad příhodami z dětství. V hraní ho podporovali hudebně založení rodiče, 
zvláště maminka – klavíristka: „Přestože byla učitelkou klavíru, já sám se na 
tento nástroj nikdy neučil. Jak to tak bývá, kovářova kobyla chodí bosa.“
Během základní školy a gymnázia na sebe začal upozorňovat vítězstvími 

v celorepublikových houslových soutěžích. Studium na pražské hudební 
akademii bylo tedy logickým krokem, přestože v dětství koketoval i s jiným 
oborem: „V deváté třídě mě chytla elektrotechnika, možná by se mi líbilo 
studovat medicínu a výzkum v tomto oboru. Ale vážně jsem se o to nikdy 
nepokoušel, protože jsem odmalička chtěl být houslistou. A když to vyšlo, 
nebylo co řešit,“ vypráví Bohuslav Matoušek a dodává, že radioamatérství 
je jeho koníčkem dodnes.
Během vysokoškolských studií se zúčastnil mistrovských kurzů v Curychu, 
poté rok studoval v Luzernu. Významným úspěchem byla 1. cena na mezi-
národní houslové soutěži festivalu Pražské Jaro v roce 1972. O pět let pozdě-
ji byl pozván jako sólista a koncertní mistr do Japonska, kde pod taktovkou 

světově uznávaných dirigentů provedl řadu houslových koncertů: „Tenkrát mi 
režim kupodivu povolil výjezd, asi proto, že jsem státu z celého pobytu odvedl 
poměrně dost peněz. Japonsko pro mě byla škola života, zahrál jsem si krásné 
skladby v úžasných sálech a dosud tam mám spoustu přátel.“
Do Japonska jezdí koncertovat pravidelně každý rok a tamní publikum patří 
k jeho nejoblíbenějším: „Japonci jsou vděční posluchači a myslím, že evrop-
ská hudba tam chytla všechny věkové vrstvy. Hrál jsem třeba na výchovném 
koncertě pro mládež a děti byly tak soustředěné, že by bylo slyšet cink-
nutí špendlíku o podlahu.“ Češi podle něj tolik klasické hudbě neholdují: 
„Důležité je, aby si k hudbě vytvořily vztah děti a uvědomily si, co je kvalitní. 
Jenže v současné době, kdy se na nás valí ze všech stran komerční, často 
nehodnotná hudba, je to dost problém.“ 
Bohuslav Matoušek byl v průběhu života členem řady hudebních seskupení: 
„Patnáct let jsem hrál se Stamicovým kvartetem, nyní jsem členem Dvořákova 
tria, vedu Český filharmonický oktet a sextet, mám komorní orchestr Pražští 
komorní virtuosové a dělám uměleckého vedoucího Pražským komorním 
sólistům. Nově mě oslovili členové Pražského komorního orchestru, abych �
s nimi občas nacvičil nějaký repertoár, takže toho je opravdu hodně.“  
Rozmanitý život mu přináší stále nové činnosti: „Mé dny se hodně liší podle 
toho, co zrovna dělám. Kromě vlastního hraní učím na hudební akademii 
v Praze a teď od října začínám i v Brně. Takže když vyučuji, ráno odcházím 
do školy a pracuji se studenty. Pak odpoledne ještě cvičím sám nebo před 
koncertem s ansámblem.“
Jeho srdeční záležitostí je skladatel Bohuslav Martinů, se kterým nemá jen 
společné křestní jméno: „Spojuje nás i kraj Vysočina, Martinů se narodil �
v Poličce a já v Havlíčkově Brodě. Vlastně jsem s ním srostlý už po počátku, 
protože v době, kdy mě maminka čekala, vystupovala se sborem v Národ-
ním divadle ve zpívaném baletu Martinů Špalíček. Věřím tomu, že hudba má 
na dítě v prenatálním stádiu vliv.“ S odstupem času se do jeho díla doslova 
zamiloval a nahrál všechny skladby pro housle a klavír, později pak i pro kon-
certantní housle a violu s orchestrem. „Mám silnou touhu zprostředkovávat 
nádhernou Martinů hudbu lidem. Je to skladatel, jehož obliba ve světě stá-
le stoupá. Jeho hudba posluchače přitahuje, protože je krásná a zajímavá �
v každém životním období.“ Za ojedinělý projekt nahrávky kompletního díla 
Martinů pro housle a klavír získal Bohuslav Matoušek na festivalu Midem 
Classics v Cannes prestižní cenu Classical Award přirovnávanou k filmovému 
Oscarovi nebo zlaté olympijské medaili. „Můj vztah k Martinů bych zařadil do 
kategorie životních událostí, které člověk nemůže ovlivnit vlastním usilová-
ním, spíše má pocit, že jsou odněkud někým vedeny,“ zamýšlí se houslista.
Hudba vnesla do života Bohuslava Matouška ještě jeden důležitý zvrat 
– dovedla ho k jeho současné ženě: „Obvykle při koncertech posluchače 
jednotlivě nevnímám, ale když jsem hrál na křtu své desky, podíval jsem 
se do publika. Mezi všemi tam zářil obličej dívky, byl jsem ohromený a celý 
zbytek koncertu jsem pomyslně odehrál jen pro ni. Po vystoupení jsme se 
setkali a po roce se brali.“ 
Život Bohuslava Matouška je protkaný vážnou hudbou, ale jak sám říká, 
nejen tou je člověk živ: „V autě si rád poslechnu třeba Abbu, Beatles a U2. 
Nebo si zapnu zprávy,“ směje se. Volný čas rád tráví s rodinou, ale stále se 
vrací k radioamatérství. „Mám malou dílničku, do které se zavírám, když 
potřebuji vyčistit hlavu. Docela dost času trávím u počítače, protože bez něj 
se dnes člověk neobejde. Nehraju však hry, spíš sbírám informace a udržuji 
kontakt se světem.“
Letošní podzim a zimu prožije Bohuslav Matoušek na cestách. Začátkem října 
odlétá na šestnáctidenní turné do Japonska a na konci listopadu předvede 
skladby Bohuslava Martinů obecenstvu v Brazílii.� Aneta�Štefánková

O kom byste se rádi dozvěděli více? Pište, telefonujte, rádi zprostředkuje-
me rozhovor s osobností našeho regionu, kterou chcete poznat blíže. Měst-
ské informační centrum, Havlíčkovo náměstí 57, 580 61 Havlíčkův Brod, �
e-mail: hblisty@muhb.cz, telefon: 569 497 357, 606 687 071.

Bohuslav Matoušek
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Křížovka
Sňatky konané v měsíci září 
2009 v Havlíčkově Brodě 
(snoubenci,�kteří�dali�souhlas�
se�zveřejněním)

4. 9. 2009�
Miroslav Šrámek, Havl.�Brod�
Monika Cápová, Havl.�Brod

5. 9. 2009�
Petr Korda, Praha�
Lucie Mlynářová, Praha

Jiří Moliš, Praha�
Kateřina Kučerová, Praha

Jiří Papst, Havl.�Brod�
Ivana Červená, Havl.�Brod

12. 9. 2009�
Tomáš Fiedler, Česká�Bělá�
Lucie Sokolová, Horní�Krupá�

19. 9. 2009�
Miroslav Kratochvíl, Ždírec�
Jaroslava Maršálková, H.�Brod

Jaroslav Šťastný, Dolní�Krupá�
Petra Šnajdrová, Ždírec�n.�D.

Miroslav Petr, Havl.�Brod�
Miroslava Blažková, Havl.�Brod

Albert Hošák�
Magda Sehnalová�
oba Havlíčkova�Borová

Radek Fikar, Havl.�Brod�
Zuzana Vernerová, Havl.�Brod

Petr Musil, Jihlava�
Petra Bošacká, Jihlava

Jiří Martinek, Praha�
Iva Adamová, Praha

Vojtěch Venc, Květinov�
Pavlína Sochorová, Květinov

26. 9. 2009�
Filip Vláčil, Dolní�Cerekev�
Iva Alenková, Humpolec

„Věruš, volám ti z porodnice“, hlásí se mladá maminka své přítelkyni. „Pamatuješ si na toho kluka, co byl vloni na 
naší maškarní merendě za černocha?“ „To víš, že si na něj pamatuji, vždyť tě doprovázel domů.“ 
Poslední�sdělení�mladé�maminky�najdete�v�tajence�křížovky.

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete bezplat-

ně hlásit závady �
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba komunikací 
a chodníků, veřejné zeleně) �

i veškeré připomínky �
k práci Technických služeb �

(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE �
pro občany, podnikatele, 

turisty najdete na �
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu �
v 18.30 h. Reprízy: denně �
v 10.45, 18.30 a 21.45 h.

K dispozici na CD v Krajské 
knihovně Vysočiny, www.
muhb.cz a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy jsou  
k dispozici na www.muhb.cz,  

Městském informačním 
centru a recepci Městského 

úřadu V Rámech.

Správné znění tajenky z čísla 9/2009 – Taky po tobě nikdo nechce, abys s sebou Arga bral.
Správnou odpověď ze 106 vylosoval místostarosta Libor Honzárek
Výhercem ceny je M. Branecká, Golčův Jeníkov
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně 
MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod.
Pro vylosovaného výherce je připravena nabídka hotelu Setuza, Jiřetín pod Jedlovou: týdenní pobyt se snídaní pro dvě osoby zdarma v penzionu 
Setuza, nádherná příroda CHKO Lužické hory a Národního parku České Švýcarsko (www.penzionysetuza.euroregin.cz)
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Služby a nabídky

Sociální služby�
telefon: 569 433 757, fax: 569 433 796�
e-mail: ssmhb@ssmhb.cz
DPS Reynkova 3643�
7. 10. DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ. Představení služeb 
domova pro veřejnost od 9 h.�
12. 10. Keramická dílna od 9 h. (1. sk.) od 13 h. (2. sk.)�
14. 10. Vaření na kuchyňkách od 9 h.�
16. 10. Historie od 15 h.�
21. 10. Narozeninový klub – hudba p. Novotný od 13 h.�
26. 10. Keramická dílna od 9 h. (1. sk.) od 13 h. (2. sk.)�
29. 10. Výlet do obchodního domu, odjezd v 9 h.�
30. 10. Historie od 15 h.�
4. 11. Filmový klub „Vratné lahve“ od 9 h.�
DPS Na Výšině 3241�
14. 10. Promítání cestopisného filmu 13 h.�
22. 10. Nákupy v Lidlu 8–10 h.�
DPS U Kasáren 3504�
21. 10. Sledování filmu 13 h.�
DS Reynkova 3879�
7. 10. Den otevřených dveří 9–15 h.�
15. 10. Zpívání pro radost 9 h.�
22. 10. Práce s barvami (zdobení květináčů) 9 h.�
29. 10. Ubrousková metoda 9 h.�

Bohoslužby
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. 
Adamec, Hroznata Pavel, OPraem, vikář, e-mail: 
farnosthb@seznam.cz�
Kostel Nanebevzetí Panny Marie Po, Čt, Pá 18 h., 
St a So 8 h. (jen první So v měsíci), 18 h., Ne 8, 
9.30 a 18 h. Kostel sv. Vojtěcha Út 18 h. DD Na 
Výšině So 16 (h. kromě 2. soboty  v měsíci, kdy je 
v DD U Panských ve 14 h)
Církev adventistů sedmého dne�
Stanislav Slanina, U Pekárny 1045, tel. 777 821 576, �
e-mail: adventistehb@seznam.cz�
Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 9 h. �
Studium Bible: v bytě kazatele, Út 18 h. 
Českobratrská církev evangelická�
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David 
Šorm, tel. 739 244 611, e-mail: horni-krupa@
evangnet.cz, http://horni-krupa. evangnet.cz�
Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro děti)�
Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 
17.45 h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti:�
Čt 15.30 h. Mládež: Pá 20 h. (dle dohody)
Církev Bratrská�
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský�
e-mail: horsky.v@tiscali.cz�
Bohoslužby: Ne 9.30 h. Biblická hodina: St 18 h. 
Dorost: Pá 16.30 h. Mládež: So 17 h. 
Pravoslavná církev�
Liturgie 18. října v kapli Svatého Kříže u ulice U Stadi-

onu. Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci 
vždy od 9 h. 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429�
Hodiny pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 
h. Bohoslužby: Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 
14.30 h. Modlitba: Čt 8.40 h. �
Kolumbárium�je�otevřené�od�8�do�17.30�hodin.�Do�
schránek�v�kolumbáriu�mohou�ukládat�urny�s�pope-
lem�svých�zemřelých�ti,�kdo�mají�zájem�o�pronájem,�
nikoliv�pouze�věřící�Církve�československé�husitské.
Fokus Vysočina�
Regionální komunitní tým (RKT) Po–Pá 7–14 h. �
Náfražní 128, Havl. Brod. tel. 569 433 255, 775 151 495, 
www. fokusvysocina.cz, e-mail: komunitni.tym.hb@
fokusvysocina.cz. Rukodělná chráněná dílna: Kokořín-
ská ul. 2704 (budova čalounictví JAS). Info tel. 774 064 
151, e-mail: středisko.hb@fokusvysocina.cz. Chráněné 
dílny: Kokořínská 2704, tel. 569 420 660, 774 064 151�
Volnočasové aktivity: Čt od 15. 10. němčina 13 h. – �
v sudé týdny,  od 8. 10. angličtina – každý lichý týden, 
St – filmový klub 1x za 14 dní od 13 h. (začínáme 7. 10.)
Kluby Parkinson a CMP�
MUDr. Ludmila Čapková, tel. 604 416 635�
Cvičení – Út od 9 h. v tělocvičně SPŠS v Havl. Brodě. 
Vchod zamykáme. Info na tel. 564 407 155  

Vycházky s KČT�
10. 10. – Štíří Důl a Hluboká. Odjezd vlakem v 10.11 h. 
do Ždírce n. D. Trasa cca 14 km�
13. 10. – Zájezd do Mahenova divadla v Brně. Balet 
„COPPÉLIE Z MONTMARTRU“ – Leo Delibes. Odjezd od 
Energetiky na Humpolecké ul. v 16 h. �
14. 10. – Kráty. Odjezd autobusem (směr Čáslav) v 9.25 
h. ze zast. č. 7 z doprav. terminálu, z Pražské MHD �
v 9.29 h. do Rozňáku. Trasa cca 8–16 km�
17. 10. – Dlouhý. Odjezd vlakem v 10.11 h. do Stružin-
ce. Trasa cca 10 km �
21. 10. – Vepřové hody v Nové Vsi u Světlé n. S. Odjezd 
vlakem v 10.01 h. do Pohledě. Trasa cca 6 km�
24. 10. – Kolem Vlastějovic. Odjezd vlakem v 7.48 h. do 
Vlastějovic. Trasa cca 10 km �
28. 10. – Do Matějova za harmonikou. Odjezd rychlí-
kem v 10.02 h. do Žďáru n. S. Trasa tam i zpět cca 14 km �
31. 10. – Přes Srní.�Odjezd vlakem v 10.11 h. do Stružince��
4. 11. – Skály a bunkry Sopotského polesí. Odjezd 
vlakem v 10.11 h. do Sobíňova. Trasa cca 10 km �
7. 11. – Z Kamenice u Humpolce. Odjezd vlakem v 8.13 
h. do Kamenice. Trasa cca 10 km

Turistika pro mírně pokročilé (věkem)�
6. 10. – Přes Termesivy a Špruňk. Odchod od Rica �
v 9.30 h. Trasa cca 8 km�
13. 10. – Z Hesova do Bartoušova. Odjezd vlakem �
v 9.46 h. do Přibyslavi –zastávka. Trasa cca 7 km �
20. 10. – Přes Simtanský potok. Odjezd vlakem v 9.46 
h. do Stříbrných Hor. Trasa cca 6 km�
27. 10. – Okolo Brodu. Odchod od Kina Ostrov v 9.30 h. 
Trasa cca 6 km �
3. 11. – Z Mrzkovic. Odjezd vlakem v 10.01 h. do 
Mrzkovic
Vycházky za úsměvem�
Pravidelné pěší vycházkové okruhy z Havl. Brodu. 
Odchod každé úterý v 16 h. od mapy z bývalého 
autobusového nádraží v Havl. Brodě.
Cyklovyjížďky pro radost a zdraví�
Odjezd každý čtvrtek v 16 h. od kina Ostrov u roz-
cestníku cyklotras. Návrat vždy opět do HB.
Dům dětí a mládeže U Aleje�
Masarykova 2190, HB, tel. 569 427 874, 569 426 
248, e-mail: ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, 
www.ddm.hbnet.cz�
Zveme vás na cvičení pro rodiče s dětmi v tělocvičně 
na Rubešově nám. Út 16-17 Broučkové (s dětmi 1–2 
roky) Út 17–18 Včeličky I. (2–4 roky) St 15.30–16.30 Cvi-
čení pro radost – samotné děti 4–6 let. St 16.30–17.30 
Včeličky II. (2–4 roky)�
Keramická dílna U Aleje, každý pátek 15–18 h. pro 
rodiče s dětmi a širokou veřejnost�
Zzimní rekreace pro rodiny s dětmi na chatě Doubra-
vance ve Zdobnici v Orlických horách v termínu 22.–29. 
1. 2010. Informace: vedoucí rekreace R. Kadlecová�
29. 10. Dopoledne plné her a zábavy. Okresní kolo ve 
skládání puzzlí o ceny v kategoriích 7–10 let, 11–15 let, 
nad 16 let a více, tým – čtyřčlenné družstvo neomeze-
no věkem. Soutěž ve střelbě ze vzduchovky o medaile. 
Elektronický bowling /na počítači/. Pexeso, kostky.�
30. 10. Výtvarné dopoledne. 8–12.30 h., keramika, 
malované kameny, malba na sklo, šperk.
ZUŠ Havlíčkův Brod na Smetanově nám. 
Smetanovo nám. 31, Havl. Brod, tel. 569 422 408, 569 
434 544, e-mail: zus.hb@worldonline.cz, www.zushb.cz�
14. 10. Koncert hudebního oboru – sál ZUŠ, 17 h. �
3. 11. Koncert hudebního oboru – sál ZUŠ, 17 h.
Umělecké centrum dětí a mládeže�
Rubešovo nám. 171 (bývalá ZŠ Rubešova), H. Brod�
tel. 604 718 827, www.lucierabensova.cz �
Během celého října probíhá zápis dětí a studentů na 
pravidelnou výuku a do přípravky na přijímací zkoušky.�
9. 10. – Keramika pro dospělé 13–18 h.�
10. 10. – Arteterapie – Můj strom – Druidský horoskop�
23. 10. – Keramika pro dospělé 13–18 h.�
24. a 25. 10. – Batika, Savování, Malování na hedvábí
Smíšený pěvecký sbor Jasoň�
www.jasonhb.cz�
Přijímáme nové členy, zkoušíme každou neděli od 
17 do 20 h. na Staré radnici v Havl. Brodě.
Homeopatická poradna
Žižkov II, tel. 731 958 184

Nabídka útulku Mírovka�
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h. 

domluvit telefonicky termín návštěvy
Psi – kříženci, hodní, mazliví, vhodní ke starším 

lidem. Jsou kamarádské povahy. • Asi 3letá 
křížená fena, temperamentní. Nevhodná k domá-
cím zvířatům. Uplatnila by se jako hlídač. • Velký 
kříženec – cca 4roky, milý, přátelský. • Německý 

ovčák – 4–5let starý, hodný, vyžaduje společnost, 
vhodný ke starším lidem. • Fenka německého 

ovčáka, hodná, temperamentní.

Město Havlíčkův Brod nabízí k prodeji
pozemkovou parcelu číslo 630/21 o výměře cca 358 m2  
v katastrálním území Suchá příměstská část Svatý Kříž.
Pozemek je přístupný z veřejné komunikace. Inženýrské 
sítě se nacházejí pod příjezdovou komunikací. Minimální 

nabídková cena činí 440 Kč/m2.
Své žádosti o prodej zasílejte v zalepené obálce s ozna-
čením „NEOTVÍRAT – pozemek č. 630/21„  s uvedením 
nabídky ceny za 1m2, na podatelnu Městského úřadu �

v Havlíčkově Brodě, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův 
Brod 2 nejpozději do  26. 10. 2009 do 12 h. 

Více informací získáte na tel. č. 569 497 176 u pí. Mottlové, 
kde je možno také nahlédnout do mapového podkladu.

Služby stomatologů �
10.–11. 10. Dr. Brixi Martin, Havl. Brod�
Dobrovského 2023, tel. 569 426 112�
17.–18. 10. Dr. Vašíčková Magda, Havl. Brod�
Šubrtova 2170, tel. 569 421 329�
24.–25. 10. Dr. Ulibinová Kateřina, Ledeč n. S.�
Husovo nám. 15, tel. 608 205 337�
28. 10–1. 11. Dr. Kroutil Jaroslav, Ledeč n. S.�
Habrecká 450, tel. 569 721 543�
7.–8. 11. Dr. Skočovská Miroslava, Lipnice n. S.�
Lipnice n. S. 2, tel. 569 486 109�
Pohotovostní�služby�slouží�lékaři�o�sobotách�a�nedě-
lích�od�9�do�12�h.�Aktuální�informace�o�pohotovost-
ních�službách�žádejte�na�recepci�Nemocnice�Havlíč-
kův�Brod,�tel.�569�472�111.�Změna vyhrazena.�
Lékařská služba první pomoci 
Nemocnice Havlíčkův Brod�
dospělí: přízemí bud. záchranky – 569 472 117�
děti: dětská ambulance v hlavní budově nemocnice 
– 569 472 499�
Pracovní dny 17–22 dospělí, děti a dorost�
Víkendy a svátky 9–22 dospělí,  8–21 děti, dorost�
Veterinární kliniky�
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285�
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831 �
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost

Technické služby Havlíčkův Brod 
přijmou do pracovního poměru  

zájemce z řad občanů Havlíčkova Brodu  
k provádění ruční zimní údržby

Pracovní doba 1–3 hodiny ve dnech intenzivního sněžení�
Zájemci hlaste se na tel. 569 429 818
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Kultura
Připomínka vzniku Československé republiky�
27.10. – pomník T.G. Masaryka – v 11 h.�
Zvána široká veřejnost.

4. ročník MTB VELOSERVIS CUP 2009�
5 km okruh po dobu 1 h. Start Pelestrovská hospůdka 
18.10., Hlavní závod: závodníci starší 15 let od 13 h., děti 
do 15 let zkrácený okruh od 10 h. Ukončení prezentace 
pro všechny kategorie je vždy 15 min. před startem.

Podzimní knižní veletrh�
9. a 10.10. 2009 v Kulturním domě Ostrov�
desítky doprovodných aktivit, www.hejkal.cz

Bramborářské dny�
15.–17.10. KD Ostrov

Koncert ke 150. výročí Jasoně�
17.10. v 17 h. Klášterní kostel sv. Rodiny

Ceny Města Havlíčkův Brod pro nejlepší 
studenty�
21.10. v sále Staré radnice od 17 h.

Rusko – země plná překvapení�
25.10. v KD Ostrov  od 17 h. diashow Leoše Šimánka

Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz�
tel. 569 400 499, fax: 569 400 490 �
• Říjnový testík – tentokrát na téma Když troubí jeleni 
(vědomostní testík pro děti, 1.–31.10. dětské odd. KKV) �
• Knihovna na ulici (7.10. 10–16 h., vestibul knihovny a 
prostor na náměstí před budovou KKV) �
• Burza vyřazených knih (8.10. 10–16 h., vestibul Staré 
radnice) �
• Příběhy železné opony (prezentace cyklu televizních 
pořadů, 8.10. 18 h., sál Staré radnice) �
• Jiří Dědeček a hosté (beseda, 9.10. 18 h., kavárna U 
Notáře) �
• Strom šamanů (koncert, 10.10. 18 h., kostel sv. Vojtěcha)�
• Michal Viewegh a Martin Reiner (autorské čtení, 
10.10. 19.30 h., kavárna U Notáře) �
• Žďár a okolí ve fotografii (výstava, 15.9.–15.10. vesti-
bul Staré radnice) �
• Čtenáři na dovolené (výstava fotografií, 17.9.–15.10. 
vestibul Staré radnice) �
• „Jak se žije lidem s postižením...“ – setkání s Janem 
Říhou (beseda, 14.10. 9 a 10.30 h., sál Staré radnice) �
• Relaxační odpoledne s muzikoterapií (terapeutické 
lekce pro věřejnost, 15.10. 16 h., Hudební odd. KKV)

Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: 
muzeum@muzeum.hbnet.cz�
Výstavy Havlíčkův dům:�
9. 10.–29. 11. – Listopad 1989 na Havlíčkobrodsku 
– výstava k 20. výročí sametové revoluce,  2009 �
15. 10.–29. 11. – JASOŇ 1859–2009 – 150 let historie 
zpěváckého a hudebního spolku Jasoň v Havl. Brodě�
KONFERENCE LISTOPAD 1989 V ČESKOSLOVENSKU�
sál Staré radnice, sobota 10. 10. 2009�
9.30–9.45 Zahájení konference�
• Úvodní slovo Jiří Jedlička, ředitel Muzea Vysočiny  HB�
9.45–12.15 – BLOK A�
• Petr Pithart: „Proč až v listopadu: československé 
zpoždění“�
• Petr Blažek: „Opozice proti komunistickému režimu v 
roce 1989“�
• Prokop Tomek: „Státní bezpečnost v době pádu 
režimu“�
• Jiří Suk: „Československá veřejnost jako iniciátor a 
aktér změn na konci roku 1989“�
13.15–14.30 – BLOK B�
• Josef Mlejnek: „Charta 77“�
• Pavel Pecháček: „Zahraniční rozhlasové vysílání v 
době komunistické totality“�
• Olga Kopecká-Valeská: „Rozhlasová stanice Svobodná 
Evropa a rok 1989 – co předcházelo listopadu“

Štáflova chalupa�
tel. 569 433 857, 604 130 962, www.sweb.cz/antikhb 
Po–Pá 9–13 h. a 14–17 h. a So 9–12 h., antikvariát�
1.–30.10. – Rapsodie  v modrém – Rhapsody  in  blue�
– výstava tisků Jiřího Rydla, vernisáž 1. 10. v 15 h.

Kulturní dům Ostrov  
tel. 569 421 088, kino–divadlo 569 426 666, e-mail: 
kdostrov@sendme.cz, http://kdostrov.hbnet.cz�
Program kina Ostrov 
1.–7.10. ve 20 h. – HODINU NEVÍŠ 
5.10.�se�nehraje 
8.–14.10. ve 20 h. – JÁNOŠÍK 
12.10.�se�nehraje 
10. a 11.10. v 17.30 h. – DOBA LEDOVÁ 3: ÚSVIT 
DINOSAURŮ 
15.–17.10. v 17.30 h. – MUŽI V ŘÍJI 
15.–17.10. ve 20 h. – COCO CHANEL 
19.–21.10. ve 20 h. – DOBŘE PLACENÁ PROCHÁZKA 
22.–28.10. ve 20 h. – OPERACE DUNAJ 
23.–25.10. v 17.30 h. – MUŽ A JEHO PES 
29.–31.10. ve 20 h. – PIRÁTI NA VLNÁCH�
Další pořady a společenské akce�
12.10. v 19 h. – DRUHÁ KAPITOLA��
div. sál KD, konverzační komedie�
5.11. v 19 h. – ZAMILOVAT SE... – div. sál KD�
23.11. v 18 h. – EVA A VAŠEK – velký sál KD

Čechovka Klub Kasárna�
Čechova ul. 3809, p. Zuzana Janů, tel. 724 764 875, 
e–mail: zuzana.janu@cechovka.cz, www.cechovka.cz�
předprodej vstupenek: CK B TRAVEL, Dolní ul. �
10.10. ve 20 h. – Tleskač, Pub Animals – koncert�
13.10. v 19 h. – Hrdý Budžes – Divadlo Příbram, div. 
představení�
16.10. ve 20 h. – Jarret – koncert�
24.10. ve 20 h. – XIII. století – KD Michalovice, koncert�
30.10. ve 20 h. – Sunshine – KD Michalovice, koncert�
31.10. – Psí vojáci �
5.11. – I. Klánský – klavír a dechové kvinteto Pražské 
Komorní Filharmonie, sál Staré radnice, koncert�
6.11. ve 20 h. – Sto zvířat – sokolovna Chotěboř, koncert�
7.11. – Jiří Schmitzer – koncert

EFFECT MUSIC CLUB�
tel. 724 639 599, www.effectmusic.cz, www.cecek.com�
9.10. – GOODFELLAS, MODEL BAZAAR �
10.10. – Mravní Zkaženci, Kult Vzdoru �
16.10. – SKA-REGGAE festík, DISCOBALLS, HEEBIE 
JEEBIES, LOS CHUPEROS, HFD  
17.10. – DUENDE �
23.10. – THE SWITCH, D.O.P. ad.�
27.10. – FOUSATEJ HAT + TCHOŘI �
30.10. – El Brkas, Pech, Rebels Group (křest CD)�
31.10. – HEADSCREAM TOUR 2009 – UNDERSIDE, 
PORK SODA, EXISTENCE, PROJEKT-X

METRO CLUB 
www.metroclub.cz, každý pátek a sobotu disco party show�
9.10. ABSOLUT BODYPAINTING�
10.10. ČESKOSLOVENSKÁ PÁRTY�
16.10. DAVID DISCO VELKÁ FRISCO PÁRTY�
17.10. MEKKI & JAKUB & MILAN Live performers�
23.10. CUBA LIBRE PÁRTY�
24.10. CZECH & ROCK & DANCE BEER PÁRTY�
27.10. DAVID DISCO MUSIC CHART
Solná jeskyně�
Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz��
Po–Pá 9–11 a 13–18 h., So 9–12 h., dále dle dohody

Sportovní areál Kotlina�
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz �
plavecký bazén, sauna, parní lázeň 569 424 545, fit-
nes, aerobic, solarium, masáže 569 424 646, squash, 
salonek 569 424 656, zimní stadion 569 422 512

Sportovně relaxační centrum FANATIC �
Beckovského ul. 2045, tel. 777 330 505, e-mail: 
aerobic@fanatichb.cz, www.fanatichb.cz�
Aerobic, aerobic + posilování, power jóga, formování 
postavy, step aerobic, moderní a orientální tanec, spin-
ning, kurzy bubnování. 

Lezecká stěna ZŠ Wolkerova�
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal 
Husár, tel. 569 432 015, 603 807 909. V případě 
zájmu o využití lezecké stěny v sobotu a neděli je 
nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ

Ayurvéda v praxi�
přednášky od 17.15 h. v budově MěÚ V Rámech v zas. 
místnosti. Ivana Georgievová, tel. 724 137 587�
www.ivaveda.eu, e-mail: ivaveda@ivaveda.eu�
13.10. – „Duševní áma“ od 17.15 MÚ V Rámech

Klub maminek SLUNÍČKO�
bývalá ZŠ Rubešova, Po–Pá 9–11.30 h. a dále dle 
programu a dohody, tel. 603 592 333, e-mail: 
kmslunicko@seznam.cz, www.kmslunicko.ic.cz�
Každý den k dispozici volná herna, klub vybaven 
kuchyňským zázemím. dle zájmu konzultace na téma 
Rodinné finance – poradenství, analýza rodinného 
rozpočtu, Povídání o zoubkách – termíny na webu 

Mateřské centrum ZVONEČEK�
ZŠ Nuselská 3240, tel. 777 736 068, 569 428 438, 
e-mail: zvonecek@charitahb.cz, www.charitahb.cz. 
Otevřeno�Po–Čt 8.30–11.30 h. Pá dopoledne zavřeno.�
9.10. 13.30 h. – Páteční odpolední fotografování�
12.10. 10–10.30 h. – Jeřabiny – výtvarná dílnička�
12.10. 17–18 h. – Těhotenské cvičení �
12.10. 16–19 h. – Ubrousková technika + krakelování na 
textil, pedigová dýnka, dřevěné rámečky a na sklo�
13.10. 9–12 h. – Relaxační masáže maminek�
13.10. 15.30–17.30 h. – Základy strojového šití�
14.10. 16 h. – Aromatie v těhotenství, při porodu a 
šestinedělí�
19.10. 10–10.30 h. – Ryby v moři – výtvarná dílnička�
19.10. 17–18 h. – Těhotenské cvičení�
19.10. 16–18 h. – Savování, malování a dekorování textilu�
20.10. 9–12 h. – Zdravé vaření prvních jídel pro nejmenší�
21.10. 16.30 h. – Usni, zlatíčko, usni – muzikoterapie�
22.10. 16.30–19 h. – Zhotovení drhaného šperku�
24.10. 9–14 h. – Pletení pedigového košíku s uchem�
26.10. 10–10.30 h. – Ovocný strom – výtvarná dílnička�
26.10. 17–18 h. – Těhotenské cvičení �
26.10. 16–19 h. – Pletení pedigového tácku nebo mističky�
27.10. 10.30–11.30 h. – Prevence proti dluhům a 
dluhové poradenství�
27.10. 15.30–17.30 h. – Základy strojového šití�
2.11. 16–19 h. – Pletení pedigového tácku nebo mističky�
4.11. 16.30 h. – Porod z pohledu doktora porodníka�
5.11. 18 h. – Setkání s enneagramem – rozvoj emoční �
inteligence�
6.11. 10–12 h. – Nedoklubko – setkání rodičů s nedo-
nošenými dětmi�
7.11. 17 h. – Svatomartinský lampiónový průvod �
(v Parku Budoucnost)�
9.11. 16–19 h. – Batikování textilií�
10.11. 9.30 h. – Zdravá výživa pro děti (1–3 roky)

MaMMacentrum�
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: 
mammacentrum@seznam.cz, program na www.
mammacentrum.com�
9.10. 9.30 h. – Indické masáže dětí�
12.10. 15 h. – Podzimní tvoření pro rodiče a děti�
13.10. 16 h. – Bachova květová terapie�
19.10. 15.30 h. – Kurz košíkářství�
20.10. 15 h. – Znakování s miminky�
26.10. 15.30 h. – Šijeme si mazlíčka pro své nejmenší�
27.10. 16.30 h. – Rodiče o očkování�
Na všechny programy je nutné se předem přihlásit, 
neboť je počet míst omezený.
ÚKLID (přímo u Vás doma, jak budete potřebovat), více 
na uvedených kontaktech.

Na�festivalu�Dort�pro�Brontosaura�v�Modré�u�Vele-
hradu�v�celostátní�soutěži�kresleného�humoru�Ekofór�
2009�zabodoval�i�havlíčkobrodský�kreslíř�a�ilustrátor�
Oldřich�Dwořák.�Odborná�porota�vyhodnotila�půltisí-
covku�obrázků�a�přiřkla�mu�jednu�z�cen.


